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به دنبال پیگیری های کمیســیون گمرک اتاق ایران و 
در راســتای جلوگیری از دپوی حجــم زیادی از کالاهای 
وارداتی در گمرکات، مشــکل اعتبار ثبت ســفارش برای 

ترخیص کالا رفع شد.
رئیس کمیسیون گمرک اتاق ایران با تاکید بر ضرورت 
رفع مشکل اعتبار ثبت سفارش ها و امکان ترخیص کالاهای 
متوقف شــده، گفت: به دنبال پیگیری های کمیســیون و 
همراهی دستگاه های اجرایی، مقرر شد همه کالاهایی که 
تا قبل از ابلاغ نامه دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان 
توسعه و تجارت ایران به گمرک اظهار شده و ثبت سفارش 
آن در طول انجام تشریفات گمرکی تمدید شده یا می شود 
از تاریخ ثبت اولیه تا انتهای اعتبار ثبت ســفارش تمدید 

شده، معتبر تلقی شوند.
 برخــی از کالاهــا پــس از ورود بــه گمــرکات و در 
زمــان اظهــار، با مشــکل اتمــام مهلت ثبت ســفارش 
 مواجــه شــدند و ایــن مشــکل از زمانــی بــه وجــود

 آمد که بند پ ماده 2 اصلاحیه قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز اجرایی شد.

 اواخر آذرماه سال جاری، نامه دفتر مقررات صادرات و 
واردات سازمان توسعه و تجارت ایران به دفتر واردات گمرک 
ایران، موجب شد، انبوهی از کالاهای در شرف ترخیص در 

گمرک متوقف شوند.
بر اســاس اظهــارات او، در این نامه بــه مفاد بند پ 
مــاده 2 اصلاحیــه قانــون مبارزه بــا قاچــاق کالا و ارز 
اشــاره و تاکید شــده کــه از اظهار کالا بــه گمرک و یا 
 ترخیــص یا خروج کالا از اماکــن گمرکی با ارائه مجوزها

 یا اسناد جعلی و یا مجوزهای باطل، منقضی یا تکراری و 
خلاف واقع یا متعلق به غیر یا تحصیل شده از طریق تبانی 

و یا تقلب، تلقی قاچاق می شود.
 در این راســتا گمرکات با رعایــت تبصره 3 ماده ۴۰ 
آیین نامــه اجرایی قانــون مقررات صــادرات و واردات از 
پذیــرش اظهــار کالاها کــه در زمان اظهــار دارای ثبت 
ســفارش منقضی یا باطل شــده هســتند، خــودداری 
کردند. از این منظر، آن دســته از صاحبان کالا که اعتبار 
 ثبت ســفارش کالای شــان در زمان اظهار منقضی بوده

 است، با مشــکل جدی مواجه شده و علاوه بر جلوگیری 
از ترخیص کالای اظهاری در شــرف تشکیل پرونده های 

قضایی قرار گرفتند.
کار  دســتور  در  اضطــراری  طــور  بــه  موضــوع 
کمیســیون گمــرک اتاق ایــران قرار گرفت و نشســتی 
بــا حضــور مســئولان ذی ربط به ویــژه مدیــران دفاتر 
 مرتبــط گمرکــی و نماینــدگان اتحادیــه کارگــزاران 

گمرکی ایران تشکیل شد.
 در این جلسه موضوع از دو منظر مورد توجه قرار گرفت؛ 
اول بررسی این موضوع که در شرایط فعلی، ثبت سفارش 

مجوز محسوب می شود یا خیر؟ 
و دوم اینکه اصولاً ثبت ســفارش از چه زمانی استفاده 
 شــده تلقی شــده و از آن پس آیا اعتبــار آن موضوعیت 

دارد یا خیر؟
 از دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان توسعه و تجارت 
ایران، استعلامی انجام شد مبنی بر اینکه آیا نظر آنها با خاتمه 
 اعتبار ثبت سفارش، علی رغم اقدامات به هنگام صاحبان کالا در 
مراجعه به بانک و سایر تشریفات قانونی، ثبت سفارش فاقد 

شرایط لازم برای اظهار است یا خیر؟
بر اساس اظهارات او، به دنبال پیگیری های انجام شده 
و با هماهنگــی وزارت صنعت، معدن و تجارت و گمرک، 
تاکید شد در صورتی که ثبت سفارش منقضی شده است 
در چارچوب مقررات و قوانین از اظهار کالا توسط مالک به 
صورت خودکار جلوگیری شود که این امر از تشدید مشکل 

ایجاد شده در آینده جلوگیری می کند.
 برای رفع مشــکل پرونده های جاری و امکان ترخیص 
کالاهای متوقف شده نیز مقرر شد کلیه کالاهایی که تا قبل 
از ابلاغ مصوبه به گمرک اظهار شده و ثبت سفارش آن در 
طول انجام تشــریفات گمرکی تمدید شده و یا می شود از 
تاریخ ثبت اولیه تا انتهای اعتبار ثبت سفارش تمدید شده، 

معتبر تلقی شود.
علاوه بر این با طرح موضوع در کمیســیون اقتصادی 
دولت، پیشــنهاد الحاق ســه تبصره به ماده ۴۰ آیین نامه 
اجرایی قانون مقررات صادرات و واردات نیز از سوی معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری ارائه شد که در صورت موافقت و 
حصول نتیجه مشکل مهلت اعتبار ثبت سفارش ها به صورت 

اصولی برطرف می شود.
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رشد ترانزیت غیرنفتی در دولت سیزدهم طی یک دهه اخیر

رشد ترانزیت غیرنفتی در دولت سیزدهم طی یک دهه اخیر
مرتضی قدیمی  -    مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری گفت: ترانزیت جاده ای در دولت سیزدهم با رشد )11.4 درصدی( کالاهای نفتی و غیرنفتی به شکوفایی خود طی یک دهه اخیر رسیده 

است.

افزایش تعاملات 
اقتصادی و 

همکاری های تجاری 
با  همسایگان یکی 

از راهبردهای دولت 
مردمی است و نتایج 
خود را در حوزه های 
مختلف نشان داده 

است.

گذشته رشد داشته است.جواد هدایتی مدیرکل دفتر ترانزیت سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای کشور پیش تر از این اعلام کرده بود: سال گذشته در بحث بین المللی 
به رغم مشــکلات، شــاهد افزایش آمار ترانزیت بودیم، اما باید موانع را برطرف کنیم 
چرا که ادامه این روند که همه بخش ها اعم از بخش خصوصی، رانندگان و همچنین 

بخش حاکمیت و دولت را متأثر می کند، دشوار است.
مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل و نقل بین المللی ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای در ادامه تاکید کرد: در ۱۰ ماهه امســال بالغ بر ۱۱ میلیون و ۴۰3 هزار تن 
کالای ترانزیتی از قلمرو کشور عبور کرده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۴۶ درصد رشــد داشته است. عملکرد مرزهای کشــور نشان می دهد، مجموع تردد 
کامیون های ترانزیتی از مرزهای کشور بالغ بر ۵۰۶ هزار و ۸۰3 دستگاه بوده است که 
نســبت به سال گذشته 3۵ درصد رشد دارد.وی افزود: افزایش ترانزیت کالا به میزان 
یادشده طی امسال، علاوه بر درآمدهای مستقیم دولت، توانسته است به طور غیرمستقیم 
حدود ۵۷۰ میلیون دلار درآمدزایی برای کشور به همراه داشته باشد و نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته، ۱۸۰ میلیون دلار رشد داشته است.

هرگونه فعالیت تجاری، تولیدی و خدماتی به صورت مســتقیم و 
غیرمستقیم از بخش حمل و نقل صورت می گیرد؛ که در واقع اهمیت 
این حوزه به دلیل جنبه زیرســاختی که دارد، بســیار حائز اهمیت 
است. با سرمایه گذاری در راستای افزایش تعداد ناوگان و به روز شدن 
سیســتم های لجستیکی، تأثیرات مثبت آن را در کاهش بهای انتقال 

انواع کالا و بهبود کیفیت انتقال آن به چشم خواهد آمد.
در سال های اخیر مشکلات متعددی در خصوص فرسودگی ناوگان 
ترانزیت جاده ای موجب به وجود آمدن موانع و مشکلاتی در این راستای 
شده بود، که به همین دلیل همین دلیل در برنامه هفتم توسعه توجه 
ویژه به نوسازی ناوگان حمل و نقل کشور، علی الخصوص ناوگان جاده ای 
شده اســت. زیرا حمل و نقل جاده ای نقش مهمی در توسعه اقتصاد 
کشور و تولید ناخالص داخلی به عنوان یکی از شاخص های مهم توسعه 
کشور محسوب می شــود؛ بنابراین هرچه کامیون و دیگر گزینه های 
حمل و نقل جاده ای پیشرفته و بر اساس استانداردهای جهانی باشد، 

به همان میزان نیز ســرعت جابجایی کالا و کیفیت بیشتر می شود و 
به هر میزان کیفیت ترانزیت افزایش پیدا کند درآمد کشــور نیز روبه 

روند صعودی حرکت خواهد کرد.
با روی کار آمدن سید ابراهیم رئیسی دولت سیزدهم، توجه ویژه ای 
به توسعه تعاملات اقتصادی و مرزی با کشورهای همسایه داشت، که 
در برنامه هفتم نیز توســعه تعاملات اقتصادی به ویژه با کشــورهای 
همســایه حاشــیه خلیج فارس جز اهداف اصلی دولت سیزدهم قرار 
گرفت. بنابراین با تحقق برنامه شاهد تسهیل تجارت در مرز، کاهش 

مدت زمان ترخیص کالا خواهیم بود.
علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در حساب کاربری شخصی 
خود، نوشــت: افزایش تعاملات اقتصــادی و همکاری های تجاری با 
 همسایگان یکی از راهبردهای دولت مردمی است و نتایج خود را در 
حوزه های مختلف نشان داده است. بنا بر اعلام وزارت راه و شهرسازی، 
در ده ماه نخست سال جاری، ترانزیت زمینی ۴۶ درصد نسبت به سال 

  کاهش 62 درصدی واردات چای
میزان واردات چای در ۱۰ ماه ســال جاری در مقایسه با مدت 

مشابه سال قبل ۶2 درصد کاهش یافت.
 میزان واردات چای در ۱۰ ماه ســال جاری در مقایسه با مدت 
مشــابه ســال قبل ۶2 درصد کاهش یافت. هنــد بزرگترین 
صادرکننده چای به ایران با حــدود ۵2.۶ درصد از کل واردات 

بوده است.
بر اساس آمار گمرک سال گذشته حدود ۱۱۱ هزار تن چای وارد 
شد در حالی که نیاز ســالانه بازار بین ۸۰ تا ۸۵ هزار تن برآورد 
می شود. امسال با توجه به بارش مناســب 3۴ هزار و ۵3۵ تن 
چای در کشور تولید و در ۸ ماهه نخست سال بیش از 2۸ هزار 

تن چای وارد شد.

تولید روزانه 
بنزین به 130 
میلیون لیتر 
می رسد

  افتتاح 1660 نیروگاه خورشیدی ۵ کیلوواتی
همزمان با دهه فجر، ۱۶۶۰ نیروگاه خورشیدی ۵ کیلوواتی برای خانواده های 
تحت پوشش نهادهای حمایتی با میزان سرمایه گذاری بیش از 22۰ میلیارد 
تومان با همکاری ساتبا و نهادهای حمایتی آماده افتتاح است. به نقل از وزارت 
نیرو، همزمان با دهه مبارک فجر، ۱۶۶۰ نیروگاه خورشیدی ۵ کیلوواتی برای 
خانواده های تحت پوشش نهادهای حمایتی با میزان سرمایه گذاری بیش از 
22۰ میلیارد تومان با همکاری ساتبا و نهادهای حمایتی شامل بسیج سازندگی، 
کمیته امداد )ره( و بهزیستی در ۱۷ استان شامل استان های آذربایجان شرقی، 
آذربایجان غربی، زنجان، یزد، بوشــهر، فارس، خراسان رضوی، لرستان، چهار 
محال و بختیاری، گلســتان، قزوین، البرز، هرمزگان، گیلان اصفهان، ایلام و 
سمنان به بهره برداری می رسند.از جمله پروژه های آماده افتتاح دفتر سامانه های 
مقیاس کوچک سازمان انرژی های تجدید پذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( 
در دهه فجر امســال می توان به ساخت 2۵۰ نیروگاه خورشیدی ۵ کیلوواتی 
تحت پوشــش شرکت توزیع برق شمال کرمان با همکاری کمیته امداد امام 
)ره(، ۱۸۵ نیروگاه خورشیدی با همکاری کمیته امداد در استان زنجان، ۵۰ 
نیروگاه در شهرســتان های میاندوآب، ارومیه، شــاهین دژ و مهاباد در استان 

آذربایجان غربی و ۱۴۷ نیروگاه در استان یزد اشاره کرد.
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٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

رشد ۵.1 درصدی صادرات محصولات فولادی در 10 ماه امسال
رییس انجمن تولید کنندگان فولاد گفت: صادرات تیرآهن، میلگرد، نبشــی و 
کل مقاطع طویل فولادی در ۱۰ ماه امســال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۵.۱ درصد رشد یافته است.هرام سبحانی در نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار 
داشت: در ۱۰ ماهه امسال ۱۵3 هزار تن تیرآهن، 2 هزار و ۷۹ تن میلگرد، ۱۸۶ 
هزار تن نبشــی و ســایر مقاطع و در کل مقاطع طویل فولادی 2 هزار و ۴۱۸ تن 
صادرات شــده اســت که این رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته که 2 هزار و 

3۰۰ تن بود، رشد ۵.۱ درصدی را نشان می دهد.
رییس انجمن تولید کنندگان فولاد افزود: کل مقاطع تخت فولادی نیز امسال 
نسبت به مدت مشــابه سال گذشته رشد ۷.۶ درصدی داشته، اما از لحاظ ارزش 
صادراتی چهار درصد کاهش یافته اســت.وی با اشاره به اینکه فولاد میانی ۱۰.۸ 

درصد از لحاظ تنی افزایش یافته است، گفت: امسال ۶ هزار و 3۱۸ تن فولاد میانی 
صادر شــده که این رقم نســبت به مدت مشابه سال گذشته که پنج هزار و ۷۰۴ 
تن بود، رشد را نشان می دهد، البته از لحاظ ارزش ۷.۷ درصد رشد داشته است.

سبحانی اضافه کرد: امسال سه هزار و ۶۰ میلیون دلار آهن اسفنجی صادرات 
شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد ۱۰۹.۹ درصدی را نشان می دهد.

رییس انجمن تولید کنندگان فولاد خاطرنشــان کرد: میلگرد، تیرآهن و سایر 
مقاطع در ســال ۱۴۰2 حدود ۱۰ میلیون و ۶2۹ هزار تن تولید داشته ایم که این 
رقم در مدت مشــابه سال گذشته ۱۰ میلیون و ۷۰۹ هزار تن بود که ۰.۷ درصد 
کاهش داشته است.احسان دشتیانه عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران نیز در ادامه این نشست، اظهار داشت: صنعت فولاد پنج درصد از گاز و هفت 

درصد از برق کشور را مصرف می کند. کل صنعت هم فقط سه درصد از آب کشور 
را مصرف می کند.وی افزود: عده ای گرانی ها را به صنعت فولاد وصل می کنند در 
حالی که صنعت فولاد نقشی در افزایش قیمت ها در مسکن و صنایعی مانند خودرو، 
لوازم خانگی و غیره نداشته است.وی بیان داشت: در حال حاضر صادرات محصول 
نهایی ایران با قیمتی معادل ۵۰ دلار کمتر از قیمت ماده اولیه صادر می شــود و 

یارانه حاصل از این رویه غلط به جیب کشورهای همسایه می رود.
امین ابراهیمی، عضو دیگر هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نیز با 
اشاره به اینکه صنعت فولاد امروز به ظرفیتی نزدیک ۴۵ میلیون تن رسیده است، 
گفت: تحریم ها باعث شده که در بسیاری از حوزه ها خودکفا شویم، البته مشکلات 

زیرساختی وجود دارد.



اقتصاد کلان 

2

اختصاص 156 هزار میلیارد تومان اعتبار برای 
اشتغالزایی در سال آینده

مریم لطفی    |    دولت سیزدهم از زمانی  که بر روی کار آمد،  بهبود و توسعه کسب و کارها را در دستور کار قرار داد.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران از امکان تولید روزانه ۱۳۰ میلیون لیتر بنزین با اقدامات پالایشی در کشور خبر داد.
 به نقل از وزارت نفت، جلیل سالاری صبح روز یکشنبه )۱۵ بهمن ماه( همزمان با ایام دهه فجر در آئین کاشت ۵۰۰ هزار اصله نهال به همت شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران در 
نفت تهران در محل پالایشگاه تهران با حضور مدیران صنعت پالایش و جهاد کشاورزی در جمع خبرنگاران گفت: برای پاسداشت طبیعت و حفظ محیط زیست در قالب توافقی با وزارت جهاد کشاورزی، 

۵۰۰ هزار اصله نهال در شرکت های زیرمجموعه پالایشی و پالایشگاه های ده گانه غرس خواهیم کرد و طبق برنامه ریزی ها این عدد طی چند سال آینده به ۵ میلیون می رسد.
وی افزود: ما استانداردهای سختگیرانه ای در زمینه حفظ محیط زیست داریم که مرتب در تأسیسات پالایشی در حال پایش است، افزود: یکی از استانداردها نیز اختصاص ۳۰ تا ۳۵ درصد از فضای 
عملیاتی پالایشگاه ها به درختکاری و فضای سبز است که هم اکنون و طبق پایش های سازمان حفاظت محیط زیست بیش از این استاندارد پیش رفته ایم.معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش تأکید 

کرد: اکنون در زمینه خاموشی مشعل ها به جلوگیری کامل گازسوزی در مشعل ها نزدیک شده ایم و تنها یک یا دو پالایشگاه باقیمانده است که در حال اجراست.

تولید روزانه بنزین به ۱۳۰ 
میلیون لیتر می رسد

  ۵۸ هزار واحد نوسازی شده در دولت 
سیزدهم تحویل شد

مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران با 
بیان اینکه در دولت سیزدهم بیش از ۲۱۶ هزار 
واحد مسکونی در بافت های ناکارآمد وارد فرآیند 
نوسازی شده است، از تحویل و عرضه ۵۷ هزار و 

۸۶۱ واحد از این میزان به مردم خبر داد.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »محمد 
آیینی« افزود: در دوازدهمین سلسه بهره برداری 
و افتتاح گروهی واحدهای نوســازی شــده در 
بافت های ناکارآمد شــهری که هم زمان با سفر 
رییس جمهوری و وزیر راه و شهرسازی به استان 
هرمزگان انجام شد، یک هزار و ۱۷۰ واحد دیگر در 

بافت های فرسوده به بهره برداری رسید.
معــاون وزیر راه و شهرســازی توضیح داد: با 
افتتاح های واحدهای نوســازی شده در دور دوم 
سفر رییس جمهوری به استان هرمزگان، میزان 
واحدهای نوســازی در این بافت ها به ۵۷ هزار و 

۸۶۱ واحد رسید.
آیینی خاطرنشــان کرد: در دولت سیزدهم، 
تاکنــون بیش از ۲۱۶ هزار واحد مســکونی در 
دست نوســازی قرار گرفت که از این میزان ۵۷ 
هزار و ۸۶۱ واحد نوسازی و تحویل شد و مابقی 

نیز در دست انجام است.
به گفته وی، میزان واحدهای در حال نوسازی 

رو به افزایش است.
یکــی از محورهــای اصلی فعالیــت دولت 
سیزدهم، شتاب بخشــی به نوسازی مسکن در 
بافت های فرسوده و مساله دار شهری کشور است. 
به دلیل حجم بالای بناهای ناپایدار و غفلت هایی 
که در گذشته انجام شده، دولت خود را مکلف و 
متعهد می داند که با وجود تحریم ها و فشارهای 
اقتصادی به این موضوع شــتاب بدهد و بر این 
اساس به سمت مردمی سازی این کار حرکت کرد. 

  رشــد ۲۶ درصدی تولید پساب در 
تصفیه خانه های فاضلاب تهران

 معاون بهره برداری شــرکت فاضلاب تهران 
گفت: تولید پساب در تصفیه خانه های فاضلاب 
تهران نسبت به میانگین تولید پساب در ۲ سال 

گذشته، ۲۶ درصد افزایش یافت.
به گزارش از شــرکت فاضلاب تهران، »سید 
مرتضی احتشامی« افزود: میانگین حجم پساب 
تولیــدی در ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ از ۲۷۱ 
میلیون مترمکعــب، به ۳۴۱ میلیون مترمکعب 

در حال حاضر افزایش  یافته است.
وی خاطرنشــان کرد: با تکمیل و بهره برداری 
از واحدهــای ۷ و ۸ تصفیه خانه فاضلاب جنوب 
تهران، بیش از ۸۲ میلیون مترمکعب در ســال 
به ظرفیت تولید پســاب این تصفیه خانه افزوده 

می شود اضافه می شود.
به گفته این مقام مسوول، برای تحویل سالیانه 
۴۵ میلیون مترمکعب پساب به شهرداری برای 
آبیاری فضای سبز تهران آمادگی وجود دارد، اما 
به علت فراهم نشدن زیرساخت های انتقال پساب 
از سوی شهرداری تهران، امکان انتقال و استفاده 

از پساب برای شهرداری میسر نشده است. 

 زمین برای شهرک ســازی در ۳ نقطه 
تهران شناسایی شد

 مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن از انجام 
مطالعات و شناسایی نقاط مناسب برای شهرک 
سازی در »خوارزمی« پاکدشت، »اعتمادیه« پرند 

و ملارد واقع در استان تهران خبر داد.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »ارسلان 
مالکی« افزود: در طرح نهضت ملی مسکن چند 
روش برای تامین زمین تعریف شده که یکی از 
آن ها شناسایی اراضی چسبیده به محدوده شهر 
و الحاق آنها به محدوده شــهرهای موجود برای 

ساخت واحدهای مسکونی است.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: یکی از 
روش های جدید در طرح نهضت ملی مســکن، 
شهرک سازی اســت که بر اساس آن، خارج از 
حریم شهر، مکانی برای ایجاد یک شهرک مستقل 
به منظور ساخت و ساز با شرایط خاص و تراکم کم 
شناسایی می شود تا اگر کسی بخواهد با فاصله 
منطقی از شهر، سکونتگاه ویلایی داشته باشد، این 

امکان فراهم شود.
وی ادامه داد: طبق دستور وزیر راه و شهرسازی، 
علاوه بر استفاده از سایر روش ها برای شناسایی 
۵۰ نقطه به منظور ســاخت و ساز به این شکل 

اقدام شد.
به گفته مالکی، اکنون ۵۰ نقطه شناسایی شده 
و بیش از ۲۳ نقطه در شورای عالی شهرسازی و 

معماری تصویب شده  است.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن یادآور 
شد: سایر نقاط نیز در مراحل مختلف قرار دارد و 
یزد و قم ۲ استانی هستند که ساخت و ساز در 

قالب شهرک در آن ها آغاز شده  است.
مالکی درباره موضوع سکونتگاه های ساحلی با 
بیان اینکه متولی این امر شرکت عمران شهرهای 
جدید است، گفت: این سیاست در شورای عالی 
مســکن مصوب شــد که ۲۷ نقطه ساحلی در 
ســواحل جنوب شناسایی و مکان یابی شود که 

جنبه سکونت، سرمایه گذاری و اشتغال دارد.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی تاکید کرد: 
امکان ســنجی این ۲۷ نقطه در شــورای عالی 
 مصــوب و بــه اســتان ابلاغ شــد تــا مراحل 

بعدی را طی کند.
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بر این اســاس در لایحــه بودجه ۱۴۰۳ منابع خوبــی برای طرح های 
کارآفرینی و اشــتغالزایی مورد توجه قرار گرفت. در همین راستا ۳۱ هزار 
میلیــارد تومان منابع از بودجه و ۱۲۵ هزار میلیارد تومان هم منابع قرض 
الحســنه برای ایجاد و توسعه کسب وکارها درنظر گرفته شده است. طبق 
گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،  برای ســال ۱۴۰۲ میزان ۱۰۰ 
همت منابع قرض الحســنه بانکی برای کسب وکارهای خرد اختصاص یافته 
اســت. علاوه بر این، منابعی نیز از بودجه عمومی برای توسعه کسب وکارها 
در نظر گرفته شــده که با هم افزایی بانک ها با نرخ ســود ۱۳ تا ۱۸ درصد، 

بسته به طرح و موضوع به کسب وکارها پرداخت می شود.
امســال برابر تبصره ۱۸ قانون بودجه، از محل تسهیلات تکلیفی،  ۱۰۵ 
هزار میلیارد تومان برای اشتغالزایی در نظر گرفته شده که ۵۵ هزار همت از 
این منابع به صورت ملی تقسیم شده است که از این محل منابعی اختصاص 

یافته که ۳۵ هزار میلیارد تومان سهم کمیته امداد امام)ره(،  ۵ هزار میلیارد 
تومان سهم سازمان بهزیســتی، ۵ هزار میلیارد تومان سهم بنیاد برکت و 
همچنین ۵ تا ۱۰هزار میلیارد تومان نیز سهم صندوق نوآوری و شکوفایی 

قرار گرفته است.
این در حالی اســت که نیم دیگر این منابع نیز به صورت استانی تقسیم 
شده که مبلغ ۵۰ هزار میلیارد تومان به استانداری ها اختصاص یافته است. 
تسهیلات اشــتغالزایی به صورت مستقیم در اختیار استانداران قرار گرفته 
است که می توان گفت یکی از دلایل تک رقمی بودن نرخ بیکاری در استان ها 
به خاطر اجرای برنامه و سیاست های استانی در شناسایی و حل مشکلات 
بیکاران و رونق اشــتغال است. بر اساس گزارش بانک مرکزی در خصوص 
عملکرد نظام بانکی در اشتغالزایی در بخش مددجویان سازمان بهزیستی، 
کمیته امداد، بنیاد برکت، صندوق نوآوری و شکوفایی و مشاغل خانگی نشان 

می دهــد که از مجموع ۱۰۵ هزار میلیارد تومان اعتبار تخصیص یافته به 
این بخش ها، ۴۳ هزار میلیارد تومان آن تحقق یافته است.

همچنین از حدود ۱۶هزار میلیارد تومان منابع تبصره ۱۸ بودجه ۱۴۰۱ 
که در سال ۱۴۰۲ عملًا پرداخت شد با تلفیق ۳۰هزار میلیارد تومان منابع 
تسهیلات بانکی و اهرم شدن حدود دوبرابری جمعاً ۴۶هزار میلیارد تومان 

تسهیلات تبصره ۱۸ برای سال ۱۴۰۲ باید اجرایی شود.

 پرداخت ۱۶9۰۰ میلیارد تسهیلات در حوزه اشتغال از ابتدای
 دولت سیزدهم

صندوق کارآفرینشی امید یکی از نهادها در حوزه پرداخت تسهیلات به 
صاحبان مشاغل در جهت توسعه و رونق کسب و کارهاست؛ این صندوق 
به عنوان یک مؤسسه عمومی غیردولتی که با هدف تجهیز مالی پروژه ها 
و طرح های مهم اقتصادی کشــور با هماهنگی دستگاه های اجرایی کشور 
فعالیت می کند و دارای اولویت های خاصی از جمله رونق کسب وکارهای 
خرد از محل اعطای تســهیلات اســت. در همین راستا، معاون اعتبارات 
صندوق کارآفرینی امید گزارشی از پرداخت تسهیلات در دولت سیزدهم 
برای بهبود شرایط کسب و کار ارائه کرد و گفت که این صندوق از ابتدای 
دولت ســیزدهم تــا کنون ۱۶ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان تســهیلات به 
کسب و کارهای کوچک پرداخت شده که عمده آنها در شورای برنامه ریزی 
استان ها دارای مصوبه هستند و کارگروه ها روی اعطای آن نظارت دارند.

طبق گفته حمیدرضا البرزی،  از ابتدای دولت سیزدهم و از سال ۱۴۰۰،  
چهار هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان،  ســال قبل ۶ هزار و ۵۰۰ میلیارد و از 
ابتدای سال تا کنون پنج هزار و۶۰۰ میلیارد تسهیلات ارائه شده که عمده 
آنها در شورای برنامه ریزی استان ها دارای مصوبه است و کارگروه ها روی 
اعطای آن نظارت دارند. وی عنوان کرد، در عرصه تعهد اشــتغال در سال 
۱۴۰۰،  ۸۴ هزار،  سال ۱۴۰۱،  ۱۰۶ هزار نفر و امسال نیز ۴۸ هزار تعهد 
اشتغال داریم و تا سه سال پس از بهره برداری نیز اجازه بازدید از طرح و 

بررسی آن را داریم.
بر اســاس گفته معــاون اعتبارات صنــدوق کارآفرینی امید، ســال 
گذشــته اعلام شــد که زنان سرپرست خانوار برای تســهیلات تا ۱۵۰ 
میلیون با همان وثیقه یارانه و مدارک ســاده تر بتوانند تســهیلات خود 
را دریافت کند ولی امســال تا تســهیلات یک میلیارد با دو یا ســه فقره 
چــک،  بــا کمترین آثــار حقوقی این تســهیلات برای ایجاد اشــتغال 
اعطا می شــود. جالــب آنکه زنــان ۳۸ درصد این اعتبــارات را به خود 
 اختصــاص دادند و اســتان های مرزی و کمتر توســعه یافتــه اعتبارات

 بیشتری از مناطق دیگر دریافت کردند.
پرداخت تســهیلات خوداشتغالی یا اشــتغالزایی یکی از سیاست های 
دولت ها در بهبود فضای کســب وکار است و این امر توانسته است نه تنها 
کمک شایانی به حل بحران بیکاری کند بلکه در دولت سیزدهم گزارش های 
مرکز آمار از وضعیت نیروی کار و اشتغال در فصل های مختلف سال نشان 
داده است که بیکاری روند نزولی داشته و در مقابل اشتغالزایی و مشارکت 
اقتصادی روندی صعودی داشته است.دولت سیزدهم طبق آخرین اطلاعات 
مرکز آمار ایران در فصل پاییز از وضعیت نیروی کار،  برای سومین مرتبه 
در کاهشی شــدن نرخ بیکاری رکورد خود را شکست؛ همچنین در پاییز 
امســال بیشــترین تعداد افراد دارای شغل در تاریخ ایران به ثبت رسیده 
است یعنی جمعیت شــاغلان در فصل پاییز امسال نسبت به پاییز سال 
۱۳۹۹ در دولت گذشته یک میلیون و ۳۶۲ هزار نفر افزایش یافته است،  
این آمارها گویای سیاســت ها و نگاه بلند دولت در رونق اشتغال و بهبود 

فضای کسب وکار در کشور است.

    طبق گفته حمیدرضا 
البرزی،  از ابتدای 

دولت سیزدهم و از 
سال ۱۴۰۰،  چهار هزار 
و ۸۰۰ میلیارد تومان،  
سال قبل ۶ هزار و ۵۰۰ 

میلیارد و از ابتدای سال 
تا کنون پنج هزار و۶۰۰ 
میلیارد تسهیلات ارائه 

شده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/11/16
شماره : 1582

جذب ۱۰.۶ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی
رئیس کل سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران اعلام کرد: با 
تغییر رویه در دولت سیزدهم ۵۷۸ طرح سرمایه گذاری به مبلغ ۱۰ میلیارد و ۶۰۸ 

میلیون دلار وارد ایران شده است.
به گزارش وزارت اقتصاد، علی فکری در برنامه سلام  تهران اظهار کرد: از ابتدای 
شــهریور ۱۴۰۰ تا پایان دی ماه امسال ۵۷۸ طرح سرمایه گذاری خارجی به صورت 
اجرایی درآمده است که حجم کلی این سرمایه ها ۱۰ میلیارد و ۶۰۸ میلیون دلار است.

وی درباره بیشترین بخش های جذاب برای سرمایه گذاران خارجی هم بیان کرد: 
سرمایه گذاری خارجی در ایران در بخش های مختلف بوده که بالاترین میزان جذب 
ســرمایه در بخش نفت و گاز بوده که با ۵ سرمایه گذاری و حدود ۴ میلیارد و ۸۰۰ 

میلیون دلار صورت گرفته است.
معاون وزیر اقتصاد گفت: صنعت، بخش دیگر جاذبه ســرمایه گذاری خارجی در 
ایران بوده که به دلیل طرح های بزرگ و جذاب توانسته سه میلیارد و ۷۰۰ میلیون 

دلار جذب سرمایه خارجی داشته باشد.
فکری در خصوص کشــورهایی که بیشترین سرمایه را وارد ایران کرده اند، بیان 
داشت: کشورهایی که در ایران و در این بازه زمانی یعنی دو سال برای دولت سیزدهم 
سرمایه وارد ایران کرده اند، ابتدا روسیه به عنوان بزرگ ترین سرمایه گذار با ۳۱ درصد 
سرمایه گذاری بوده و سپس امارات و چین را می توان عنوان کرد.وی تأکید کرد: بخش 

بعدی که حدود ۱۰ درصد سرمایه وارد ایران کرده اند، ایرانی های مقیم خارج از کشور 
بوده اند و در نهایت پاکستان و هندوستان در رتبه های بعدی هستند.

رئیس کل سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران گفت: یکی 
از دلایل مهم ورود این حجم ســرمایه به ایران ابتدا تغییر رویه در دولت بوده است. 
ما در گذشــته همواره اعلام می کردیم که برای ورود سرمایه به ایران باید به سمت 

کشورهای همسایه، همسو و قدرت های نوظهور مانند چین و روسیه گام برداریم.
فکری اضافه کرد: یکی از دلایل افزایش حجم ســرمایه گذاری در ایران تضمین 
بازگشت سود و اصل سرمایه به سرمایه گذار است؛ در عین حال ما شرایطی را فراهم 
می کنیم که سرمایه گذار خارجی از همه فرصت های سرمایه گذاری در ایران در راستای 

منافع و اهداف سرمایه گذاری خود استفاده کند.
وی ابراز کرد: ما در دولت سیزدهم منتظر کشورهایی که باید ابتدا موانع سیاسی 
خود را برای ورود سرمایه خود به ایران حل می کردند، نماندیم و به سمت کشورهای 
همسو و هم راستا رفتیم و این یکی از دلایل مهم افزایش سرمایه گذاری در این دوره 
بوده است.معاون وزیر اقتصادی عنوان کرد: از ابتدای امسال با دستور رئیس جمهور 
تصمیم گرفته شد تسهیلاتی برای رفع موانع سرمایه گذاران در نظر گرفته شود؛ اول 
خرید به قیمت ترجیحی از آنها مد نظر بوده تا بتوانیم جاذبه خوبی برای ورودشان 
به ایران فراهم کنیم. دوم اینکه البته در قانون هم ذکر شــده، شــرایط سرمایه گذار 
خارجی باید با سرمایه گذار داخلی برابر باشد که البته ما به دنبال ایجاد شرایط بهتر 
برای ســرمایه گذار خارجی هستیم.رئیس کل ســازمان سرمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران در پایان گفت: هدف ســرمایه گذار از ورود به ایران فقط بازار 
داخلی ایران نیست بلکه بازار کل منطقه را در نظر دارد از این جهت ما به دنبال رفع 

موانع صادراتی برای آنها نیز هستیم.

ساخت سالیانه یک میلیون مسکن
رئیس هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران با اشاره به بی مهری های دولت 
قبل به مسکن مهر، گفت: اگر مدیریت ها در کشور درست شود، ساخت سالیانه یک 

میلیون واحد مسکونی امکانپذیر است.
ایرج رهبر در نشســت تخصصی »بررسی موانع و ایرادات موجود در فرایندهای 
حوزه ساخت و ساز )گلوگاه های فساد، ایرادات و تخلفات شایع(« با اشاره به تاسیس 
انجمن انبوه سازان از سال ۸۰ تاکید کرد: از همان زمان این انجمن سعی داشته تا 
بازوی کمک رسانی کشور باشد، به طوری که در پروژه های همچون مسکن مهر این 
انجمن پیش قدم بوده است و در شهر جدید پردیس ۱۰ هزار واحد صنعتی توسط 
فعالان این انجمن ســاخته شده است.وی اظهار داشــت: هرچند شرکت ترکیه ای 
»کوزو« را همواره به رخ ما می کشیدند، اما ثابت کردیم کیفیت کارمان خوب است 
و حتی محاسباتمان در ساخت و سازها از ترک ها بهتر و دقیق تر بود.رهبر خاطرنشان 
کرد: ایران از نظر مهندسی در رتبه دوم یا سوم جهان است و همه ساله شاهد فارغ 
التحصیل شدن دست کم ۲۰۰ هزار نفر از دانشجویان در رشته های فنی و مهندسی 

هستیم که از این نظر حتی آمریکا به ما نمی رسد.
وی بیان داشت: در دولت های نهم و دهم برای صنعتی سازی اعلام آمادگی کردیم 
و حتی تجهیز کارگاه نیز انجام شد، اما با روی کار آمدن دولت یازدهم بی مهری ها به 
مسکن مهر را شاهد بودیم، به طوری که »عباس آخوندی« وزیر اسبق راه و شهرسازی 
مســکن مهر راه پروژه ای »مزخرف« توصیف می کرد و در آن ســال ها شاهد بودیم 

مصوبات دولت به بخش خصوصی زیان زیادی وارد کرد.
رئیس هیات مدیره انجمن امور سازان استان تهران با اشاره به سوء مدیریت ها در 
کشور، گفت: با اینکه ساخت سالیانه یک میلیون واحد مسکونی به قانون تبدیل شده 
و منابع آن نیز از صندوق ملی مسکن پیش بینی شده است، اما عدم هماهنگی هایی 

را در این زمینه شاهد هستیم که به پروژه ها لطمه می زند.
وی یادآور شــد: با اینکه برای ساخت این واحدهای مسکونی تفاهمنامه های سه 

جانبه در قانون پیش بینی شده است، اما اکنون شاهدیم بانک خود را از این تفاهم جدا 
کرده و در عمل به تفاهم دوجانبه تبدیل شده است که به معنای عدم هماهنگی است.

رهبر گفت: هنوز با مشــکل تامین زمین، ناهماهنگی بانک ها در مسائل مالی و 
همچنین ناکافی بودن آورده متقاضیان مواجه هستیم.

تامین ۲هزار و ۵۰۰ واحد مسکونی برای کارکنان بخش صنعت در ۳ استان
وی معتقد است: اگر مدیریت ها در کشور درست شود، ساخت سالیانه یک میلیون 
واحد مســکونی دور از دسترس نیست؛ زیرا از نظر مصالح ساختمانی همچون آهن، 

سیمان و غیره هیچ مشکلی وجود ندارد.
این مقام صنفی ادامه داد: وقتی تامین مالی پروژه از ســوی بانک کافی نیست و 
آورده نقدی متقاضیان نیز اندک است، می توان تزریق مالی را از سوی بخش خصوصی 
انجام داد.وی یادآور شــد: عدم پرداخت به موقع در مســکن مهر و همچنین آورده 
نقدی اندک متقاضیان، پروژه ها را طولانی کرد و به درازا کشــانید و مســاله تورم و 

عدم پرداخت ما به التفاوت قیمت مصالح ساختمانی نیز بر مشکلات افزوده است.
رهبر اضافه کرد: عدم اعتماد بین دولت و بخش خصوصی و همچنین عدم تصمیم 

گیری به موقع، یکی دیگر از مشکلات اساسی کار است.
وی افزود: مهیا نبودن آماده سازی زمین ها و همچنین کمبود نیروی انسانی جزو 
دیگر موانع پیش پا افتاده ای است که اجازه نمی دهد طرح ساخت سالیانه یک میلیون 

واحد مسکونی که در مجلس نیز مصوب شده است، به خوبی پیش برود.

  انحلال کامل موسسه اعتباری نور پس از انتقال به بانک ملی ایران
بانک مرکزی از منحل شدن موسسه اعتباری نور پس از انتقال کامل و موفق به بانک ملی ایران، خبر داد. به نقل از بانک مرکزی، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در راستای برنامه اصلاح نظام بانکی کشور ۱۱ آذر ماه ۱۴۰۲ نسبت به انتقال سپرده ها، دارایی ها، تسهیلات، 
کارکنان و شعب مؤسسه اعتباری نور به بانک ملی ایران اقدام کرد و در کمترین زمان؛ این فرآیند با موفقیت به اتمام رسید.در راستای انجام اصلاحات لازم در نظام بانکی کشور و به منظور صیانت از حقوق سپرده گذاران و حفظ ثبات و سلامت نظام بانکی ایران، بر اساس مصوبات 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی )سران سه قوه(، شورای پول و اعتبار و کمیته تخصصی اصلاح نظام بانکی، وضعیت مؤسسه اعتباری غیربانکی نور تعیین تکلیف گردید و در همین راستا شعب و سپرده ها و بخشی از دارایی های مؤسسه اعتباری غیربانکی نور )متناظر با سپرده های 

انتقالی( به بانک ملی ایران منتقل شده است.
شایان ذکر است هدف بانک مرکزی در تدوین برنامه ساماندهی مؤسسه مذکور این بود که این فرآیند در کوتاه ترین زمان ممکن و با کمترین مسائل مربوطه به سرانجام مطلوب برسد.
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تمرکزسازمانمالیاتبردانهدرشتهاست

ابوالفضل حمیدی   |    رئیس سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه نفت ثروت همه ایرانیان، نسل فعلی و نسل آینده است، گفت: برای 
هزینه های کشور نباید به ثروتی مثل نفت رجوع کرد که شیر آن هم دست ما نیست و به تحریم مربوط است؛ بلکه باید به درآمد 

پایداری اتکا کنیم که در اختیار خودمان باشد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 رئیس کل بانک مرکزی گفت: سیاست این بانک ایجاد شرایط برای قابل پیش بینی شدن نرخ ارز است.
محمدرضا فرزین در نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استان تهران با بیان اینکه مرکز مبادله به عنوان مرکز اصلی تامین ارز مورد نیاز کشور محسوب می شود، ابراز امیدواری 

کرد بتوانیم سال آینده ارز کشور را در خدمت تولید قرار دهیم.
وی با اشاره به اینکه تراز تجاری کشور مثبت است، اظهار داشت: تراز گمرکی در سال جاری منفی بوده که به دلیل محاسبه صادرات غیرنفتی است و اندکی کاهش داشت.

فرزین با اشاره به افزایش واردات به کشور، تاکید کرد: تلاش کردیم روند واردات متوقف نشود، زیرا نمی خواستیم رشد در کشور دچار مشکل شود.
وی خاطرنشان کرد: در ۹ ماهه امسال بیش از ۸۷ درصد واردات به محصولات واسطه ای و سرمایه ای اختصاص داشته و ارز آن تامین شده است که البته با آمار رشد ایده آل فاصله داریم، اما در 

نرخ های رشد دهه های گذشته افزایش بیشتری را تجربه کردیم.

سیاست بانک مرکزی قابل 
پیش بینی شدن نرخ ارز است

    جاماندگان سهام عدالت منتظر گوشه 
چشم برخی وزارتخانه ها!

اگرچه اختصاص سهام عدالت به ۴.۷ میلیون 
نفر به تصویب مجلس رسیده و قانونا باید پرداخت 
شــود برخی وزارتخانه ها هنوز با عرضه ســهام 
شرکت های سرمایه پذیر برای سهام عدالت موافقت 
نکرده اند. در حال حاضر حدود ۴.۷ میلیون نفر از 
افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی فاقد 
سهام عدالت هســتند که باید به این افراد سهام 
تعلق بگیرد.اختصاص سهام عدالت به جاماندگان 
بر اســاس مصوبه ســال ۱۴۰۱ مجلس شورای 
اسلامی باید انجام می شــد که این اقدام صورت 
نگرفت. در بودجه ســال ۱۴۰۲ نیز این موضوع 
گنجانده نشــد. بنابراین نمایندگان مجلس این 
طــرح را به صحن علنی بردنــد که با اختصاص 
سهام به جاماندگان موافقت شد. با این حال هنوز 
 پس حدود دو ســال این موضوع شــکل اجرایی

 به خود نگرفته استوزیر اقتصاد درخصوص آخرین 
وضعیت سهام عدالت جاماندگان اعلام کرده که 
شناسایی افراد مشــمول سهام عدالت انجام شد 
و چهار میلیــون و ۷۰۰ هزار نفر تایید شــدند. 
مراحل قانونی برای عرضه سهام به این افراد باید 
اجرا می شد که امیدواریم تا پایان بهمن موافقت 
وزارتخانه های مربوطه را برای این کار بگیریم. برخی 
از وزارتخانه ها هنوز با عرضه ســهام شرکت های 

سرمایه پذیر برای سهام عدالت موافقت نکرده اند.
اگرچه دولت ســیزدهم در افزایش سود سهام 
عدالت عملکرد قابل قبولی داشته و سود آن را از 
حدود ۷۰ هزار تومان به ۶۰۰ هزار تا یک میلیون 
و۲۰۰ هزار تومان افزایش داده، انتظار می رود در 
پرداخت ســهام به جاماندگان نیز اقدام مقتضی 
صــورت گیرد. دولت می گویــد منابع لازم برای 

تخصیص سهام عدالت به جاماندگان را ندارد.
رئیس اتحادیه تعاونی های سهام عدالت مدتی 
قبل در این خصوص به ایسنا گفت که دولت برای 
تامین این منابع می تواند به ۱۱ شرکت سرمایه پذیر 
که در دولت قبل از سبد سهام عدالت خارج شد 
مراجعه کنند. پالایشگاه نفت تهران، بانک ملت و 
برخی دیگر از جمله این شرکت ها هستند.طبق 
آخریــن برآوردها، ارزش ســهام عدالت در حال 
حاضر به ۱۴ میلیون و ۲۷۶ هزار تومان رســیده 
که ارزش ۶۰ درصد قابل فروش ســبد ۵۳۲ هزار 
تومانی سهام عدالت هشت میلیون و ۵۶۵ هزار و 

۹۵۰ تومان برآورد می شود. 

  محدودیت تراکنش بانکی و جابه جایی 
پول برای افراد فاقد پرونده مالیاتی 

 رئیس مرکــز اطلاعات مالــی در نامه ای به 
رئیــس کل بانک مرکزی اعلام کرد: ارائه خدمات 
کارت بــه کارت بیش از ۱۰ میلیارد ریال یا ۲۰۰ 
تراکنش دریافتی در ماه به اشخاص حقیقی فاقد 
پرونده مالیاتی در همه کارت های بانکی متصل به 
کد ملی اشخاص مذکور ممنوع است.به گزارش از 
وزارت امور اقتصادی و دارایی، »هادی خانی« گفت: 
محدودیت ارائه خدمات کارت به کارت در اجرای 
تبصره ۳ ماده ۸ آئین نامه اجرایی ماده )۱۴( الحاقی 
قانون مبارزه با پولشویی به رئیس کل بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران ابلاغ شد.رییس مرکز 
اطلاعات مالی کشــور در نامه به رئیس کل بانک 
مرکزی اعلام کرد: نظر به استفاده برخی صنوف از 
حساب های نیابتی به ویژه از طریق خدمات کارت به 
کارت در شبکه بانکی کشور، با نظر داشت اطلاعات 
دریافتی از آمار تراکنش های سال ۱۴۰۱ افراد فاقد 
پرونده مالیاتی در الگوی ۱۰۰ تراکنش دریافتی 
در ماه به ارزش دست کم ۳۵ میلیون تومان و در 
اجرای تبصره )۳( ماده )۸( آئین نامه اجرایی ماده 
)۱۴( الحاقی قانون مبارزه با پولشویی، ارائه خدمات 
کارت بــه کارت بیش از ۱۰ میلیارد ریال یا ۲۰۰ 
تراکنش دریافتی در ماه به اشخاص حقیقی فاقد 
پرونده مالیاتی در همه کارت های بانکی متصل به 

کد ملی اشخاص مذکور ممنوع است.

 ســیدمحمد هادی ســبحانیان با طرح این پرســش که آیا در کشوری سرشــار از منابع نفتی ایران هم مردم باید مالیات 
بپردازند، گفت: اگر کشور را به خانواده  مثال کنیم، اعضای خانواده می تواند کار کند و از محل کار  درآمدی کسب کند برای 
خرج امورات جاری، آموزش، ســلامت و تفریح؛ یا می توانند اگر ثروتی بهشــان رسیده را خرج امورات جاری کنند. اما آیا عقل 
 ســلیم حکم می کند برای مخارج جاری زندگی، ثروتمان را بفروشــیم و هزینه کنیم یا از محل درآمد جاری، بخواهیم هزینه 

جاری را پرداخت کنیم؟
وی ادامه داد: عقل ســلیم حکم می کند که به اندازه درآمدمان هزینه هایمان را پوشــش دهیم و فرش زیر پای خود را برای 

خورد و خوراک نفروشیم. 
چون اولا آن ثروت تمام می شود، در حالی که هزینه های زندگی چه بسا رو به افزایش باشد. بنابراین نباید از ثروت خودمان 

برای مخارج جاری استفاده کنیم، بلکه این ثروت باید صرف افزایش دارایی یا ارث برای فرزندانمان شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/11/16
شماره : 1582

محرومیت زدایی، هدف اصلی بازآفرینی شهری است
محرومیت زدایی، هدف اصلی بازآفرینی شــهری اســت و میزان سرمایه گذاری دولت 
ســیزدهم برای رفع محرومیت و توانمندســازی ساکنان بافت ها از ابتدای دولت تاکنون 
۲ هزار میلیارد تومان بوده که در این مدت ۲۱۵ هزار واحدمسکونی در بافت های فرسوده 

در دست ساخت است.
اکنون در آســتانه چهل و پنجمین ســالگرد پیروزی انقلاب اسلامی دولت سیزدهم 
فروتنانه به دنبال محرومیت زدایی و زدودن چهره فقر از جامعه بوده و در این راه گام های 
بزرگی برداشته است. بی شک پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران مرهون فداکاری ، از 
خودگذشتگی و بیداری طبقات محروم جامعه است و به گفته رهبر کبیر انقلاب »همین 
محرومین به مملکت خدمت کردند و قیام کردند و با دست همین طبقه این     نهضت به اینجا 
رسید. این یک مطلبی است که برای ما و بر هیچکس پوشیده نیست که آن     طبقه ای که 
این نهضت را به ثمر رساندند، آن طبقه محروم، از زن و مرد بود«. اکنون درآستانه چهل و 
پنجمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی دولت سیزدهم فروتنانه به دنبال محرومیت زدایی 

و زدودن چهره فقر از جامعه بوده و در این راه گام های بزرگی برداشته است.
شــرکت بازآفرینی شــهری ایران نیز به عنوان بازوی تخصصی وزارت راه شهرسازی 
و به عنوان دبیرخانه ســتاد ملی بازآفرینی شــهری پایدار به ریاســت رییس جمهور با 
اجرای پروژه های بازآفرینی شــهری در ســکونتگاه های غیررسمی و بافت های ناکارآمد 
و سیاســت گذاری در زمینه نوســازی مســکن در بافت های فرســوده نقش پررنگی در 
محرومیت زدایی ایفا کرده است.می توان گفت ادبیات بازآفرینی در دولت سیزدهم تغییر 
یافته است، در واقع عمده مشکل در محلات هدف بازآفرینی فرسودگی و حاشیه نشینی 
نیست بلکه در بسیاری از شاخص ها همچون خدمات آموزشی، فرهنگی و مسکن پایدارعقب 
ماندگی وجود دارد، تلاش دولت این است با همکاری نهادهای حمایتی فاصله بین محلات 

برخوردار و مناطق کمتر برخوردار کاهش یابد.
به طور خاص اهداف و آرمان های انقلاب اســلامی در بازآفرینی شهری تجلی دارند و 
تلاش های ما باید در جهت تحقق این اهداف مقدس باشد و طبق فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب کار سخت نوسازی بافت های فرسوده و ساماندهی حاشیه نشینی هر دو در جهت 

تحقق این اهداف مهم به شمار می روند.

راهبرد اصلی ما در حوزه بازآفرینی شهری شتاب بخشی به روند نوسازی بناهای ناپایدار 
در محلات هدف و محرومیت زدایی از چهره این مناطق است و باید سرانه استاندارد مسکن 
و نیز سرانه خدمات هفتگانه در محلات بازآفرینی شهری به متوسط استاندارد همان شهر 
برسد.در واقع نگاه مثبت دولت سیزدهم به بازآفرینی شهری فضای خوبی برای فعالیت در 
این حوزه به وجود آورده و در گام نخست، سه موضوع اصلی معیشت، بهداشت و اشتغال 

در محلات کمتر برخوردار مورد توجه قرار گرفته است.
همچنین میزان ســرمایه گذاری دولت سیزدهم برای رفع محرومیت و توانمندسازی 
ســاکنان بافت ها از ابتدای دولت تاکنون ۲ هزار میلیارد تومان بوده و در این مدت ۲۱۵ 
هزار واحدمسکونی در بافت های فرسوده در دست ساخت است که سیاست های شرکت 
بازآفرینی شهری ایران مبنی بر تدوین و اعمال بسته های تشویقی شهرسازانه به ویژه بسته 

تشویقی ۱۹ بندی کالبدی در شتاب بخشی به این امر تاثیرگذار بوده است.
به واقع با اجرای بســته های تشویقی شاهد رشد جدی در نوسازی بافت های فرسوده 
هستیم و از ابتدای شروع نهضت ملی مسکن در کشور تا روز دهم بهمن ماه سال جاری، 
۲۱۶ هزار و ۱۱۲واحد پروانه ســاختمانی در بافت های فرسوده توسط شهرداری ها صادر 

شده که از این میان قریب به ۶۰ هزار واحد به بهره برداری رسیده است.

رئیس ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه نفت ثروت همه ایرانیان، نســل فعلی و نســل آینده 
اســت، افزود: این نفت سهم فرزندان ماست که باید صرف عمران و آبادانی برای سال ها و دهه های 
 آینده شــود. آیا عقل ســلیم حکم می کند که امروز این نفت را بفروشــیم و صرف مخارج جاری 

کشور کنیم؟
 در عین حال که شــیر نفت هم دســت ما نیست، بلکه دست مراجع بین المللی و سازمان اوپک 

است که می توانند با تحریم ها آن را تحت تاثیر قرار دهند.

 نباید درآمد جاری کشور را از فروش ثروتمان به دست آوریم
ســبحانیان خاطرنشــان کــرد: بنابرایــن ما نبایــد درآمد جاری کشــور را از فــروش ثروت 
بــه دســت آوریــم و آن را بــه جریانــی متکــی کنیــم کــه اختیــارش در دســت مــا 
 نیســت. فــارغ از اینکــه کشــور ما نفــت دارد یا نــدارد، بایــد اتکا کنیــم به درآمــد پایداری 

که در اختیار خودمان باشد و از فروش ثروتمان هم تامین نمی شود.
وی ادامه داد: منطق دیگر این است که به طور مثال، همه ساکنان یک ساختمان باید به اندازه 
سهم خودشان برای تامین مخارج آن ساختمان هزینه کنند؛ اگر یک واحد این کار را انجام ندهد، 

یعنی سهم خود را نپرداخته است.
 اقتضای عدالت مالیاتی همین است. نمی شود در کشوری زندگی کنیم، امنیت و سلامت، بهداشتی  

عمومی و آموزش فراهم شود، اما یک نفر نخواهد سهم خود را پرداخت کند. 
در همه جای دنیا یکی از قبیح ترین کارها این اســت که یک نفر ســهم خود را از اداره کشــور 

پرداخت نکند.
رئیس ســازمان امور مالیاتی خاطرنشــان کرد: عدالت مالیاتی هم حکم می کند که اگر کســی 
ثروت مندتر بود، یعنی از امکانات کشور بیشتر استفاده کرده و بر مبنای اصل توانایی پرداخت، باید 
الیات بیشــتری پرداخت کند. اما اگر یک نفر در جایگاه معیشتی پایین تر باشد، نباید مالیات دهد. 
این همه جای دنیا یک قاعده تعریف شده است؛ همان طور که همه باید مشارکت کنند، دولت ها باید 

برایی کسانی که درآمد پایین تری دارند، سطحی از معافیت را در نظر بگیرند.

 تمرکز ما مالیات گرفتن از دانه درشت هاست
سبحانیان با بیان اینکه تمرکز ما مالیات گرفتن از دانه درشت هاست، گفت: دانه درشت ها همان ها 
هستند که از گردش مالی بسیار بالایی برخوردارند، یعنی دهک های بالا و صدک های بالای درآمدی.  
از آن طرف قاطبه مردم که شاید درآمدهای خیلی بالایی نداشته باشند، نباید در تیررس نظام مالیاتی 
باشد و نظام مالیاتی بر گرده آنها سنگینی کند.  این موضوع بخشی به قانون تبدیل شده و بخشی هم 
به بستر حقوقی نیاز دارد که مالیات بر مجموع درآمد اشخاص حقیقی را در دولت سیزدهم تدوین 

کرده و به مجلس ارسال کردیم که با همین منطق مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
وی با بیان اینکه ما باید نسبت به مودیان خود تکریم کنیم، گفت: مودیان به ما مالیات پرداخت 
می کنند که ما کشور را اداره کنیم. یکی از مهم ترین مصادیق این تکریم، توسعه میزهای خدمت در 
سراسر کشور است. همکاران ما در صنوف مختلف حضور پیدا می کنند و باید پاسخگوی نیاز مردم 
باشند. ما یک مرکز پاسخگویی هم ایجاد کردیم به شماره ۱۵۲۶ که همه مردم می توانند سوال یا 

ابهام خود را از این طریق مطرح کنند و ما پاسخگوی آنها باشیم.
رئیس سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان در ۱۰ ماهه ابتدای سال 
جاری به شهرداری ها و دهیاری های کل کشور اختصاص یافته است که صرف آبادانی و عمران شهرها 
و روستاهای کشور می شود. بیش از ۲۷ هزار میلیارد تومان مالیات به حوزه سلامت اختصاص پیدا 
کرده، مشخصا یک واحد درصد از ارزش افزوده ای که مردم پرداخت می کنند، صرف حوزه سلامت 
آن ها می شود. بیش از ۷۰۰۰ میلیارد تومان صرف ورزش شده است. اینها بخشی از موارد مربوط به 

مصرف مالیات است که باید مردم در جریان آن قرار بگیرند.

نه درشت ها همان ها 
هستند که از گردش 

مالی بسیار بالایی 
برخوردارند، یعنی 

دهک های بالا و 
صدک های بالای 

درآمدی.  
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کشاورزی 

بهره برداری 153 طرح 
مخابراتی و همراه اول در 
یزد همزمان با دهه فجر  

کریم حسن پور    |       با اشباع کالا در بازار جلوی سوء استفاده دلالان که منتظر افزایش قیمت ها بودند، گرفته شد.

مدیریت بازار کالاهای اساسی با وجود نوسان ارز

   » بهمن 1402 با ثبت اســناد یزد ، هر روز یک 
امید تازه « ؛قلعه 1400 ساله شهرستان مروست 

سنددار شد

سید محمد جواد عرفان فر / یزد (رئیس اداره ثبت اسناد 
و املاک شهرســتان مروســت از صدور سند مالکیت 

کاداستری قلعه 1400 ساله این شهرستان خبر داد.
فاطمه فلاحتی مروست در این خصوص اظهار داشت 
: با تلاش های صورت گرفته ســند و در راستای تحقق 
فرمایشات مقام معظم رهبری در خصوص اعتبار بخشی 
به اسناد رسمی اموال غیر منقول و سنددار شدن تمامی 
املاک و اراضی کشــور و اجرای اهــداف و برنامه های 
سازمان ثبت در تحقق قانون حدنگار ، سند قلعه قدیمی 

و شناخته شده شهرستان مروست صادر شد.
قلعه 1400 ســاله مروســت روی یک تپه باستانی با 
ارتفاع حدود 6 متر با وسعتی قریب هشت هزار مترمربع 
واقع شده که صلابت، عظمت و بلندی خود را به رخ هر 
بیننده  ای می   کشد و از این حیث در نوع خود منحصر 
بفرد و هرساله شــاهد حجم بالایی از گردشگران است 
که برای بازدید از این قلعه به این منطقه سفر می   کنند.

این اثر با ارزش در محدوده مرکزی بافت قدیمی شهر 
مروست جای دارد و با توجه به اهمیت قلعه مروست در 
این بافت تاریخی، می   توان بیان کرد که این بنا به عنوان 

یک نشانه   شهری برای مروست خودنمایی می   کند.
شــکل آن در پلان به صورت یک ذوزنقه با پایه مربع 
اســت، کنگره   های باروها نیز ریتمی زیبا را در قسمت 
بالای باروها و در لبه مشــترک با خط آســمان ایجاد 
کرده است و در گوشه ی جنوب غربی و ضلع غربی قلعه 
ساختمان با پلان مســتطیلی وجود دارد که ارگ قلعه 

محسوب می   شود.
هشتی این بنا با یک پلان هشــت ضلعی امکان ورود و 
خروج به قلعه، دسترسی به بام ورودی، دالان ورودی و 
نیز یک فضای کوچک دیگر در کنار آن فراهم می  آورد.

شهرستان مروست در فاصله 180 کیلومتری از مرکز 
استان یزد قرار دارد و از شــمال با شهرستان مهریز ، از 
شمال غربی با شهرستان های تفت و ابرکوه، از غرب با 
شهرستان بوانات و از جنوب غربی با شهرستان سرچهان 
اســتان فارس، از جنوب با شهرستان خاتم و از شرق با 

شهرستان شهربابک استان کرمان همسایه است.

   در دهه فجر امسال مجموعه بسیج و سپاه 1۹10 
برنامه را در ۷ سرفصل اجرایی میکنند

سردار علی ملک شاهکویی رئیس کمیته بسیج در گروه 
خبری فجر گلســتان -مومنی :  گلستان  /  سردار علی 
ملک شاهکویی رئیس کمیته بسیج در گروه خبری فجر 
گلستان  که در شــورای هماهنگی  تبلیغات اسلامی 
برگزار شد گفت ؛ در دهه فجر امسال مجموعه بسیج و 
سپاه 1۹10 برنامه را در ۷ سرفصل اجرایی می کنند  که 
۵۳ برنامه شاخص در فاصله 1۲ تا ۲۲ بهمن انجام می 
شود. فرمانده سپاه استان افزود ؛ شعار امسال بسیج در 
دهه فجر ایران قوی و حضور حداکثری است و ما خود را 
برای رویداد بزرگ انتخابات آماده میکنیم برنامه های 
شاخص گذرگاه انقلاب و ایســتگاه فرهنگی در 10۳ 
حوزه مقاومت و ۲100 پایگاه بسیج مسابقات فرهنگی 
هنری و گذرگاه هنر رادیو انقلاب ســلام بــه آینده با 
ایستگاه های خودرویی توسط نواحی مقاومت برگزاری 
جشــنهای میدانی در مراکز پرتردد کاروان جشن 4۵ 
قرارگاه جهاد تبییــن از ۲ بهمن تا ۹ اســفند با هدف 
روشنگری می باشد. باید با مقایسه ایران دیروز و ایران 
امروز نسل جدید را از دستاوردهای نظام و انقلاب آگاه 
کنیم.وی در ادامه افزود  برنامه بسیج دانش آموزی در 
دهه فجر خواهیم داشت که مهمترین آن شامل مراسم 
نواختن زنگ انقلاب اجرای سرود 1۳۵۷ نفری در ۲۲ 
بهمن درگرگان جشــن تکلیف سیاسی دانش آموزان 
رای اولی ها برگزاری تریبون آزاد در دبیرستان ها می 
شود. در دولت سیزدهم 1۲۵ پروژه بسیج سازندگی با 
اعتبار 16۷ میلیارد تومان با همکاری سپاه گروههای 
جهادی و خیرین اجرایی شده است. در سال جاری 8۵0 
هزار بسته مومنانه 64۳ تجهیزیه و ۳1 هزار بسته لوازم 

التحریر دراستان توزیع شده است.

   احــداث بانــد دوم محــور ســاحلی
 بوشهر- شیف - گناوه 

معاون مهندسی و ساخت راه و شهرسازی بوشهر گفت: 
عملیات اجرایی 40 کیلومتر از احداث باند دوم محور 
ساحلی بوشهر- شیف - گناوه در دهه فجر آغاز می شود. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از بوشهر، 
ســید امین عارف زاده معاون مهندسی و ساخت راه و 
شهرسازی بوشهر در بازدید از پروژه های شهرستانهای 
مرکزی و شــمالی استان بوشــهر اظهار کرد: عملیات 
اجرایی 40 کیلومتر از احداث باند دوم محور ســاحلی 
بوشهر – شــیف – گناوه در ایام الله دهه فجر آغاز می 
شود.  عارف زاده افزود: این پروژه دارای ۳ قطعه است که 
از روند تجهیز کارگاه بازدید و چگونگی شروع عملیات 

اجرایی مورد بررسی و پیگیری قرار گرفت.

به مناسبت ایام الله دهه فجر 1۵۳ طرح مخابراتی و همراه اول با سرمایه ای بالغ بر ۲0۹0میلیارد ریال در نقاط مختلف استان یزد به بهره برداری می رسد.محمدرضا زارع مدیر مخابرات منطقه یزد ضمن 
تبریک سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران در این باره اظهار کرد: همزمان با فرا رسیدن ایام الله دهه فجر 1۵۳ طرح مخابراتی و همراه اول در زمینه های تاسیس، توسعه و نصب در سطح استان، 
راه اندازی و مورد بهره برداری قرار می گیرد.  وی توسعه فیبر نوری در استان را از مهمترین اهداف مخابرات منطقه یزد دانست و افزود: با اجرای این پروژه امکان دسترسی به اینترنت پرسرعت با پهنای باند ۳00 
مگابیت در استان فراهم می شود. زارع اجرای شبکه کابل فیبرنوری، تاسیس ، توسعه و جایگزینی سوئیچ و کافونوری، ایجاد بستر سرویس تلفن ثابت و اینترنت پرسرعت از طریق تانوما و نصب سوییچ دیتا از 
جمله طرح های دهه فجر امسال است.  مدیر مخابرات منطقه یزد در مورد افزایش پوشش تلفن همراه و دسترسی به اینترنت پر سرعت همراه اول در سطح استان توضیحاتی را بیان کرد و گفت: به منظور رفاه 
حال مشترکان تلفن همراه 100 طرح همراه اول که شامل ایجاد سایت جدید، ارتقا تکنولوژی، تعویض و جایگزینی سایت ها و ایجاد ظرفیت زیرساخت داخل استانی سایت های BTS است، در این ایام در سطح 

استان به بهره برداری می رسد. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/11/16
شماره : 1582

رئیس اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی 

تهران درباره توزیع 
سایر کالاهای اساسی 

می گوید: اتحادیه برنج 
هندی و پاکستانی را 
با همین روش توزیع 

کردیم.

 رویکرد دولت، ایجاد آرامش و ثبات در بازار و ســفره مردم اســت. اگرچه افزایش نرخ ارز در کوتاه مدت، اثراتی را بر نرخ کالاهای اساســی و 
خدمات گذاشته است اما با مدیریت عرضه و تقاضا و تأمین کالاهای اساسی و موادغذایی جلوی سوء استفاده واسطه ها و دلالان گرفته شده است.
داخلــی تولیــد  طریــق  از  بخشــی  کــه  اســت  غذایــی  امنیــت  تأمیــن  کشــاورزی  جهــاد  وزارت  رســالت های  از   یکــی 

 و بخشــی دیگر از طریق واردات کالاهای اساســی انجام می پذیرد. این وزارتخانه با همکاری اتحادیه بنکداران توانسته است قیمت برخی از مواد 
غذایی را مدیریت کند.

»رضا کنگری« رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران در گفت و گو با »ایران« با اشــاره به مدیریت قیمت کالاهای اساســی و جلوگیری از 
افزایش قیمت ها می گوید: از ســال گذشــته تاکنون طی مکاتباتی که با وزارت جهاد کشــاورزی و اتاق اصناف داشته ایم، قول های مساعدی برای 

تأمین کالا و توزیع آنها در راستای جلوگیری از افزایش قیمت ها در بازار گرفتیم و این دو نهاد هم همکاری های لازم را با اتحادیه داشتند.
وی ادامه می دهد: نوسانات ارزی اخیر منجر به بالا رفتن برخی از کالاهای مرتبط با ارز مانند برنج، حبوبات، کنسرو و مواد اولیه شکر شد. در 
چنین شرایطی واسطه ها از این فرصت به نفع خود استفاده کرده و با قیمت روز دلار، قیمت کالا را تنظیم می کنند ولی اتحادیه با همکاری اتاق 

و وزارت جهاد جلوی افزایش قیمت برنج و شکر را گرفت.

کنگــری می افزاید: اگر اتحادیه محدودیت در توزیع و تأمین کالا داشــته 
باشــد، دلالانی که در بازار توزیع فعال هســتند، از این شرایط استفاده کرده 
و قیمت هــا را افزایش می دهند. بنابراین ما با اشــباع کالا در بازار جلوی این 

سوء استفاده ها را گرفتیم.
وی با اشــاره به مدیریت قیمت شکر ادامه می دهد: وزارت جهاد کشاورزی 
و اتاق اصناف حواله تنظیم بازاری هزار و 100 تنی شــکر به اتحادیه دادند و 
اتحادیه هم قبل از آن که شــکر را در اختیار اصناف بگذارد، قیمت ها را پایین 
آورد. این درحالی بود که در آن برهه شکر 4۲ هزار تومان بود اما قیمت مصوب 

آن ۲8 هزار تومان بود.
کنگری در همین رابطه می گوید: وزارت جهاد کشــاورزی شکر را با قیمت 
۲۵هزار و ۵00 تومان به اضافه یک درصد ارزش افزوده در اختیار ما قرار داد 
و مــا هم با نرخ ۲6.800 تومان به اصناف دادیم. ضمن این که تأکید کرده ایم 
شکر در کیســه های 10 کیلویی فروخته شود و جزئیات آن به اتحادیه اعلام 
گردد. با این روش 100 درصد کالا در بازار پوشــش داده شــد و قیمت شکر 
هم کاهش پیدا کرد به طوری که از شــکر با قیمت ۲8.۵00 تومانی هم دیگر 

خیلی استقبال نمی شد.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران درباره توزیع سایر کالاهای اساسی 

می گوید: اتحادیه برنج هندی و پاکستانی را با همین روش توزیع کردیم.
وزارت جهــاد کشــاورزی برنــج هنــدی را کیلویی ۳۳ هــزار تومان به 
اتحادیــه می دهــد و ما هــم ۳4 هزار تومــان به اصناف می دهیــم. آنها هم 
بایــد کیلویــی ۳۵ هزارتومان بــه فروش برســانند. برنج پاکســتانی هم با 
نــرخ ۳۵ هــزار تومان بــه اتحادیه داده می شــود و ما هــم ۳6.۵00 تومان 
 بــه اصنــاف می دهیم. قــرار اســت تخم مرغ و ســپس حبوبــات را هم به

 همین روش در سبد کالایی قرار دهیم.
کنگری نقش دلالان و واسطه ها را در بالا رفتن قیمت ها تأثیرگذار می داند و 
می افزاید: دلالان با خرید کالا از فروشگاه های زنجیره ای و میادین، آنها را دپو 
کرده و منتظر افزایش قیمت ها می ماندند. اتحادیه بنکداران باید تأمین کننده 

کالا هم باشند تا با تنظیم عرضه و تقاضا، قیمت ها را مدیریت کنند.
کنگری با بیان این که کالاهای اساســی در بازار به وفور یافت می شــوند، 
می گوید: در شــرایط فعلی هیچ کمبودی در کالاهای بنکداری و مواد غذایی 

وجود ندارد و همه کالاهای اساسی به طور کامل تأمین هستند.
شــبکه تأمین، تولید و توزیع کالا های اساسی تحت نظارت دفتر بازرسی و 
نظارت بر کالا های اساســی وزارت جهاد کشاورزی است و این دفتر با در نظر 
گرفتن قیمت های ســازمان حمایت بر بازار کالا های اساســی با گران فروشان 
برخورد می کند. درهمین راســتا چنانچه افزایش قیمت خودسرانه ای توسط 
اصناف یا فروشــندگان انجام بگیرد، تخلف محســوب شــده و با برخوردهای 

تعزیراتی مواجه می شود.

  اجازه افزایش قیمت کالاها تا بعد از ماه رمضان داده نمی شود
حسین فرهیدزاده رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
نیز خبر جلوگیری از افزایش قیمت کالاها تا بعد از ماه رمضان براساس مصوبات 
ستاد تنظیم بازار داده است. حسین فرهیدزاده به تازگی درباره این که آیا اخیراً 
با افزایش قیمت کالاهای اساســی و مصرفی موافقت شده است یا خیر؛ اظهار 
داشــت: ســتاد تنظیم دراین خصوص مصوباتی دارد که اجازه افزایش قیمت 
کالاها تا بعد از ماه مبارک رمضان نمی دهد اما هنوز مصوبات آن به ســازمان 

حمایت نیامده است.

زیرساخت های لازم برای تامین و توزیع برق طرح های نهضت ملی مسکن فراهم شده است
مهندس محمد کریمی مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان در 
دیدار با فرماندار شهرســتان قشــم با بیان اینکه زیرساخت های لازم برای تامین برق 
مورد نیاز طرح نهضت ملی مسکن در همه مناطق استان هرمزگان فراهم شده است 
اظهار داشــت : طرح نهضت ملی مسکن قشم در اولویت اجرای این طرح قرار دارد و 
همه تلاش ها معطوف به آن اســت که قبل از واگذاری طرح ها برق مطمئن و پایدار 

به این طرح های مسکن ملی برسد.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع برق استان هرمزگان ، مهندس کریمی در 
نشســتی با محمد محمدحسینی فرماندار شهرستان قشم بر لزوم هم افزایی و تعامل 
همه مسئولان دستگاههای اجرایی برای تامین و توزیع برق در طرح های ملی تاکید 
کرد و افزود: بر اساس مصوبه شورای عالی مسکن کشور در خصوص پرداخت یک سوم 
هزینه های تامین زیرساخت ها توسط وزارت مسکن و شهرسازی، لازم است مسئولان 
اســتانی در این زمینه همت کنند و موضوع را پیگیری نمایند تا با تامین این منابع ، 

تامین و توزیع برق در طرح های نهضت ملی مسکن شتاب گیرد.
مدیــر عامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان هرمزگان ، با بیــان اینکه طرخ 
تامین مســکن جوانان در جزیره قشــم، هم ســو بــا طرح نهضت ملی مســکن با 
اقــدام جهــادی کار خــود را آغاز کرده و توانســته در طول ســال 1401 و 140۲ 
 بــا واگــذاری 6هزار و 1۵۷ قطعه زمین با همکاری بنیاد مســکن، به رتبه نخســت

 کشوری در این زمینه نایل شود.
 بدون تردید این افتخاری برای قشم و استان هرمزگان است ، لازم است با همین 
انگیزه و پشــتکار مسئولان محلی و اســتانی برای تامین زیر ساخت های رفاهی و از 

جمله تامین برق طرح ها نیز مشارکت و همراهی داشته باشند.
مهندس کریمی با اشــاره به بافت ویلایی طرح های نهضت ملی مســکن در قشم 
ادامه داد : یکی از نکات حائز اهمیت در طرح مسکن جوانان قشم، و طرح های نهضت 

ملی مســکن ، ویلایی بودن تخصیص زمین برای ســاخت منازل است ، این موضوع 
سازکار خاص و ویژه ای برای تامین زیر ساخت های برق طرح ها می طلبد که برنامه 
ریزی دقیق و منســجم برای آن انجام شــده است ، امید است با تعامل و همفکری و 
مشارکت همه دستگاه ها طرح های نهضت ملی مسکن در قشم با تامین به هنگام زیر 
ساخت های برق و دیگر زیر ساخت ها الگویی برای سایر مناطق استان و کشور باشد.

مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان، برخی از کمبودهای منابع 
اعتباری درجزایر را هم برشمرد و اظهار امیدواری کرد در سال آینده با تخصیص منابع 
مناسب بتوان تمامی مشکلات زیرساختی برق را در جزایر مرتفع نمود و نیاز برق توسعه 

جزایر را در سنوات آتی فراهم کرد.
مهندس کریمی با اشاره به اتصال جزیره هنگام از طریق کابل زیردریایی به جزیره 
قشــم و شبکه سراسری، برنامه افزایش یک فیدر جدید برای توسعه آینده و افزایش 
قابلیت اطمینان شبکه برق هنگام در صورت تامین منابع برای سال آینده را اعلام نمود.

این مقام مسئول در ادامه اقدامات صورت گرفته در پایداری شبکه جزیره لارک را 
نیز برشمرد و اعلام کرد :،10کیلومتر از شبکه های فرسوده این جزیره اصلاح و یک 
نیروگاه جدید با ظرفیت ۳ مگاوات توسط بنیاد مستضعفان احداث گردید. همچنین 
اصلاح مخازن لارک نیز در برنامه های اولویت دار این جزیره برای سال آینده قرار دارد.

فرماندار شهرستان قسم نیز در این نشست با تقدیر از خدمات شرکت توزیع برق 
استان هرمزگان با بیان اینکه توزیع برق هرمزگان برای تامین زیرساخت نهضت ملی 
مسکن قشم اهتمام کند گفت: توزیع نیروی برق استان هرمزگان در سالهای مختلف 
خدماتی ارزشمند به مردم جزایر و جزیره قشم داشته است و اکنون نیز با کار جهادی 
و پشتکار نسبت به تامین زیرساخت های شبکه توزیع در اراضی واگذار شده به مردم 

قشم در نهضت ملی مسکن همکاری و مشارکت خواهد داشت.
محمد محمدحســینی فرماندار شهرستان قشــم در این دیدار اظهار داشت: طرح 
نهضت ملی مسکن در شهرستان قشم پیشرفت قابل ملاحظه ای داشته و روند ساخت 
و ســازها نیز قابل قبول اســت. تامین زیرساخت های لازم بویژه در حوزه آب و برق از 
مهمترین پیشران هایی است که سهم بسزایی در چشاندن شیرینی خدمات دولت در 

نهضت ملی مسکن به مردم دارد.
وی با تقدیر از خدمات مهندس کریمی و شرکت توزیع برق هرمزگان تصریح کرد: 
توزیع نیروی برق هرمزگان در تلاشی شبانه روزی نسبت به تامین زیرساخت های شبکه 
توزیع در این جزیره و در اراضی واگذار شده به مردم قشم در نهضت ملی مسکن بیش 

از پیش اهتمام دارد تا بتوان از بودجه های ملی نیز بهره برد.
فرماندار شهرســتان قشــم مســایل مالی و تامیــن نقدینگــی را از چالش های 
 ســد راه تکمیــل پروژه هــا برشــمرد و گفــت: بایــد تدبیــر مناســب بــرای

 اصلاح و رفع فرســودگی شــبکه توزیع برق شهرستان قشم به کار گرفته شود و این 
مهم در بودجه 140۳ نمود داشته باشد.

درخواست مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز از دولت 
البرز- محمد رنجبرکهن: مدیرکل اداره فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان البرز در 
نشست اصحاب رسانه با استاندار البرز و رئیس شورای اطلاع رسانی دولت، طی سخنانی 
گفت: در دولتی که وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی بحث حکمرانی فرهنگی را دنبال 
می کند و رئیس جمهور نیز بر آن تاکید دارد و در حال شکل گیری است، شاهد حضور 

استانداری پرتلاش در البرز هستیم.
وی با اشاره به تاکید استاندار بر ارتباط مستمر با اصحاب رسانه اظهار کرد: استاندار 
در حد ظرفیت های در اختیار خود به حوزه رسانه کمک می کند اما خواهش ما از دولت 
این است که دست معاونت مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را برای حمایت 
بیشتر از رسانه ها بازتر کند.جابری انصاری با اشاره به شکل گیری قرارگاه ارتباطات و 
فضای مجازی در این استان تاکید کرد: تمام تلاش خود را به کار می گیریم تا با تدبیر 

و همدلی خبرنگاران، مشارکت مردم در انتخابات پیش رو را افزایش دهیم.

  دولت به وضعیت معیشتی خبرنگاران نگاه ویژه داشته باشد
ابراهیم نوروزی فر مســؤول ســازمان بسیج رسانه استان البرز نیز در این جلسه با 
بیان اینکه امروز دشــمن نقاط قوت نظام را مورد هدف قرار داده اســت و با اشاره به 
عدم اطلاع رسانی صحیح از دستاوردهای دولت در استان البرز و کشور تصریح کرد: 

در این شــرایط برخی رسانه های دولت در امر اطلاع رسانی، روایتگری و جهاد تبیین 
کمی ضعیف عمل می کنند.

وی ادامه داد: در این زمینه مدیران کل و روابط عمومی های ادارات می توانند بسیار 
تأثیرگذار و نقش آفرین باشند و طبق صحبت های رئیس شورای اطلاع رسانی دولت 

نیز مقرر شده بود روابط عمومی ها امور را به صورت تخصصی به پیش ببرند.
مســؤول سازمان بسیج رسانه استان البرز با اشــاره به دشواری ها و شرایط کاری 
اصحاب رسانه و پای کار بودن آنها در تمامی عرصه ها تاکید کرد: خواهش ما از دولت 

این است که به وضعیت معیشتی خبرنگاران نگاه ویژه ای داشته باشد.

  اعتباراتی برای خانه های مطبوعات در نظر گرفته شود 
رضا عباس زاده، رئیس هیات مدیره خانه مطبوعات استان البرز نیز در این جلسه 
از فعالیت هفت روزنامه محلی، 14 هفته نامه، 6 دو هفته نامه، 10۵ پایگاه خبری، ۳۳ 
ماهنامه و 1۲۳ دفتر سرپرســتی روزنامه های سراسری خبر داد. وی با اشاره به پیش 
بینی موضوعات انتخابات و دستاوردهای دولت در بخش ویژه جشنواره های مطبوعات و 
ابوذر البرز افزود: مهلت ارسال آثار در این بخش در جشنواره مطبوعات تا ۲0 اسفند ماه 
تمدید شده تا خبرنگاران بتوانند آثار مربوط به دهه فجر و انتخابات را نیز ارسال کنند.

رئیس هیأت مدیره خانه مطبوعات اســتان البرز ضمن درخواست از نهاد ریاست 
جمهوری برای نگاه ویژه به خانه های مطبوعات بیان کرد: خواهش ما این است که این 
مجموعه به عنوان جایگاهی دیده و برای آن اعتباراتی برای انجام فعالیت ها، جشنواره ها 
و مباحث رفاهی در نظر گرفته شود.عباس زاده در ادامه با اشاره به اینکه سه سال است 
که یک ریال هم از دولت اعتبار دریافت نکرده ایم، اظهار کرد: در بخش معیشــتی و 
مسکن خبرنگاران، استاندار البرز به صورت ویژه به حوزه تعاونی مسکن ورود کرده است؛ 
شما نیز در بحث اعتبارات نگاه به خبرنگاران و خانه های مطبوعات را فراموش نکنید.

پروژه آب شیرین کن و مخزن یکهزار مترمکعبی روستاهای هلیله و بندرگاه شهرستان بوشهر به بهره برداری رسید
همزمان با نخستین روز از دهه مبارک فجر پروژه های آب شیرین کن و مخزن )همراه با خطوط انتقال( روستاهای هلیله و بندرگاه شهرستان بوشهر هر کدام با ظرفیت یک هزار مترمکعب در مراسمی با حضور معاون حقوقی رئیس جمهور و شماری از مسئولان 
استانی به بهره برداری رسید.ابوالحسن عالی در مراسم یاد شده با تبریک دهه فجر و اعیاد ماه رجب اظهار کرد: آب شیرین کن هلیله و بندرگاه با ۳00 میلیارد ریال اعتبار و ظرفیت تولید یکهزار مترمکعب در شبانه روز احداث شده که یکهزار و 600 خانوار با ۵ هزار 
و ۵00 نفر را تحت پوشش قرار می دهد.وی بیان کرد: منبع تامین آب این طرح آب دریا، ظرفیت تامین آب خام آن 1۵0 مترمکعب بر ساعت و حجم مخازن آب های خام و پاک آن در مجموع 1۲0 مترمکعب است.عالی ادامه داد: مخزن و خطوط انتقال روستاهای 
هلیله و بندرگاه نیز با ۳00 میلیارد ریال اعتبار ظرف مدت 18 ماه احداث شده است.وی افزود: طول خطوط انتقال احداثی در این پروژه 10 هزار و 400 متر و با قطرهای ۲00 و ۲۵0 میلیمتر است که در افزایش پایداری آب شرب روستاهای هلیله و بندرگاه نقشی 

قابل توجه ایفا می کند.عالی یادآور شد: همزمان با دهه فجر، 11 پروژه شرکت آب و فاضلاب استان در مجموع با چهار هزار و ۵4۵ میلیارد ریال اعتبار افتتاح و یا عملیاتی می شود.
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تشخیص فقهی اقامه نماز 
جمعه در روستاها به عهده 
شورای افتا اهل سنت مرکز 
اسلامی گلستان واگذار شد

حجت الاسلام دیلم گفت: تشخیص فقهی اقامه نماز جمعه در سطح روستاها به عهده شورای افتا اهل سنت مرکز اسلامی استان گلستان واگذار شده است.
مومنــی :  گلســتان - بــه گزارش روابط عمومی مرکز اســلامی گلســتان ؛ حجت الاســلام نورعلــی دیلم در مراســم معارفه خال لی آخوند خدائی به عنوان امام جمعه اهل ســنت روســتای قولاق کســن 
 شــهر گلیــداغ در محضــر آیــت الله نورمفیــدی نماینده ولی فقیه در گلســتان، ضمن تبریــک ایام الله دهه مبارک فجر گفت: تشــخیص فقهی اقامه نماز جمعه در ســطح روســتاها به عهده شــورای افتا اهل

 سنت مرکز اسلامی گلستان واگذار شد.
وی افزود: روال بر این است که امام جمعه روستا با پیشنهاد مردم و معتمدین منطقه و در ادامه با سیر مراحل اداری در مرکز اسلامی گلستان و اذن شفاهی آیت الله نورمفیدی نماینده ولی فقیه در استان گلستان 
معرفی می شود.رئیس مرکز اسلامی گلستان با اشاره به اینکه، طبق فقه احناف، اذن حاکم و یا نماینده حاکم برای اقامه نماز جمعه و نمازهای عیدین شرط است، افزود: در این رابطه در روستاهای اهل سنت استان گلستان 

اذن شفاهی و در شهرها نیز اذن و حکم کتبی آیت  الله نورمفیدی به عنوان نماینده ولی فقیه در گلستان، شرط است.

کریم حسن پور      |  به نظر می رسد اگر غفلت دولت یازدهم و دوازدهم در پالایشگاه سازی وجود نداشت اکنون ایران به عنوان یکی از 
بزرگترین دارندگان منابع نفتی برای جبران ناترازی موجود به وارد کننده بنزین تبدیل نمی شد

  بررســی خوردگی زیر عایق در کارخانه1500 
کرنج آغاز شد

برای اولین بار در شــرکت نفت و گاز آغاجاری بررسی 
خوردگی زیر عایق در کارخانه1500 کرنج آغاز شد. پروژه 
بررسي خوردگي زیرعایق کارخانه گاز و گازمایع 1500 
با استفاده از روش غیر مخرب جریان گردابي پالسي در 

شرکت آغاجاری آغاز شد.
فریدون سروی رئیس بازرســی فنی و خوردگی فلزات 
شــرکت نفت و گاز آغاجاری در این خصوص بیان کرد: 
کارخانه گاز و گاز مایع 1500 در حال حاضر با 50  درصد 
ظرفیت اسمي در سرویس مي باشد که با تولید گاز مایع 
و گاز سبک تامین کننده 3 میلیون مترمکعب سوخت 
مورد نیاز کشــور, 20 درصد خوراک پتروشیمي بندر 
امام مي باشد و در کمتر از یک سال دیگر نیز 20 خوراک 

پتروشیمي مارون را تامین خواهد کرد.
 رئیس بازرسی فنی شرکت آغاجاری با تشریح اقدامات 
انجام شده در خصوص تعمیرات اساسی این کارخانه در 
سال های گذشته اظهارکرد: به دلیل نقش موثر این واحد 
عملیاتي در تامین سوخت کشور در زمستان و همچنین 
خوراک پتروشــیمي بندر امام و به منظور کاهش زمان 
توقف تولید و جلوگیري از برداشتن همه عایق ها، عملیات 
عیب یابي نقاط معیوب با استفاده از روش »ترموگرافي« 
پیشنهاد گردید ولی بدلیل شــرایط محیطي در اجراي 
کار، نتایج قابــل اطمیناني از این روش بدســت نیامد. 
فریدون سروی افزود: بدین منظور با پیگیري و مطالعه 
روش هــاي نوین غیر مخرب با همکاري شــرکت هاي 
مشاور، اقدام به تست میداني با استفاده از روش »جریان 
گردابي پالسي« جهت بررسي خوردگي زیرعایق شد که 
نتایج صحت سنجي آن مورد تایید واقع گردید و پروژه 
بررسي خوردگي زیرعایق کارخانه گاز و گازمایع 1500 
با استفاده از روش غیر مخرب جریان گردابي پالسي« با 
همکاری شرکت بازرسي کیفیت و استاندارد ایران آغاز 
و در حال حاضر مشــغول داده بــرداري از خطوط لوله 
و تجهیزات فرآیندي عایق دار کارخانــه گاز و گازمایع 
1500 مي باشد. وی در پایان گفت: پس از اتمام فعالیت 
داده برداري، آزمون هــاي تکمیلي در نقاط داراي عیب 
 انجام و ســپس با استفاده از اســتانداردهاي مربوطه از

جمله ASME FFS/579 API ارزیابي مناسب بودن جهت 
سرویس دهي خطوط لوله و تجهیزات زیرعایق کارخانه 

انجام مي گردد.

   افتتاح همزمان 1۶۶0 نیروگاه خورشــیدی 5 
کیلوواتی حمایتی در 1۷ استان

 همزمان با دهه فجر، 1۶۶0 نیروگاه خورشیدی 5 کیلوواتی 
برای خانواده های تحت پوشش نهادهای حمایتی با میزان 
ســرمایه گذاری بیش از 220 میلیارد تومان در سراســر 
کشور افتتاح می شــود.به گزارش از وزارت نیرو، همزمان 
با دهه مبارک فجر، 1۶۶0 نیروگاه خورشیدی 5 کیلوواتی 
برای خانواده های تحت پوشش نهادهای حمایتی با میزان 
سرمایه گذاری بیش از 220 میلیارد تومان با همکاری ساتبا 
و نهادهای حمایتی شامل بسیج سازندگی، کمیته امداد 
)ره( و بهزیستی در 1۷ استان شامل استان های آذربایجان 
شــرقی، آذربایجان غربی، زنجان، یزد، بوشــهر، فارس، 
خراسان رضوی، لرستان، چهارمحال وبختیاری، گلستان، 
قزوین، البرز، هرمزگان، گیلان اصفهان، ایلام و سمنان به 
بهره برداری می رسند.از جمله پروژه های آماده افتتاح دفتر 
سامانه های مقیاس کوچک سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری انرژی برق )ساتبا( در دهه فجر امسال می توان به 
ساخت 250 نیروگاه خورشیدی 5 کیلوواتی تحت پوشش 
شرکت توزیع برق شمال کرمان با همکاری کمیته امداد 
امام )ره(، 1۸5 نیروگاه خورشیدی با همکاری کمیته امداد 
در استان زنجان، 50 نیروگاه در شهرستان های میاندوآب، 
ارومیه، شاهین دژ و مهاباد در استان آذربایجان غربی و 1۴۷ 

نیروگاه در استان یزد اشاره کرد.

ناترازی بنزین؛ محصول مدیریتی است که 
پالایشگاه سازی را کثافت کاری می دانست

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/11/16
شماره : 1582

 ایران با وجود اینکه 
یکی از بزرگترین 

دارندگان ذخایر نفتی 
دنیا است، سهمی 
حدود ۲ درصد از 

ظرفیت پالایشی دنیا 
را به خود اختصاص 

داده که نسبت به میزان 
منابع نفتی موجود در 
کشور، سهمی اندک 

است.

ســاخت پالایشــگاه و ذخیره سازی بنزین از اقداماتی بوده که می تواند کمک جدی در مقابل بروز ناترازی بنزین کرده و مانع 
از واردات آن شود.ساخت پالایشگاه و ذخیره سازی بنزین یکی از اقداماتی است که می تواند کمک جدی به رفع ناترازی بنزین 

کند و حتی مانع از واردات بنزین شود، اقدامی که دولت قبل در آن ناکام ماند.
این اتفاق در حالی رخ داد که مجلس شــورای اســلامی، وزارت نفت را مکلف به ساخت پتروپالایشگاه کرد اما دولت قبل با 
بی توجهی تمام از کنار آن عبور کرد.در آســیا ۴۷ پروژه جدید پالایشــی در مرحله ساخت یا برنامه ریزی بوده که از این طرح ها 
1۸ پالایشگاه در حال ساخت است و 2۹ طرح در مرحله طراحی هستند.نکته جالب توجه در این است که کشورهایی مانند کره 
جنوبی، چین و ژاپن و حتی هند که تولید کننده نفت خام نیستند و واردکننده آن به شمار می روند نیز در این سال ها همواره به 
دنبال ارتقای پالایشگاه موجود و احداث پالایشگاه های جدید بوده اند زیرا قطع به یقین آنها وزیری نداشتند که پالایشگاه سازی 
را کثافت کاری بداند.زنگنه همواره تکمیل پالایشگاه ستاره خلیج فارس را افتخار خود می داند.درحالی که به گفته اصغر ابراهیمی 
اصل، معاون اســبق وزارت نفت این پروژه در زمان دولت احمدی نژاد شــکل گرفت و ۷۹ درصد پیشرفت داشت.21 درصد باقی 

مانده باید در ظرف 1.5 سال به پایان می رسید.
اما چون زنگنه به این کار اعتقادی نداشت و صراحتاً گفت که پالایشگاه سازی کثافت کاری است اعتبار لازم به آن را تخصیص 
ندادند تا اینکه عدم ساخت این پالایشگاه می توانست برای کشور هزینه زا باشد به همین دلیل در دولت دوازدهم بعد از سال ها 
این پالایشگاه به اتمام رسید.نکته جالب توجه در این است عدم ساخت پالایشگاه در کشور در حالی توسط زنگنه رقم خورد که 

مجلس قانون اجرای پتروپالایشگاه ها را تصویب کرده بود.
برخی از دولتمردان گذشته معتقد بودند این قانون برای ورود بخش خصوصی است و دولت اجازه ساخت پالایشگاه را ندارد اما 
بر اساس مجوز مجلس در صورتی که بخش خصوصی اقدامی به ساخت پالایشگاه نکند، وزارت نفت متولی ساخت پالایشگاه است.

وقتی قانون اجرای پتروپالایشــگاه ها را مشــاهده می کنیم، رسماً مجلس به وضوح و با صراحت استفاده از ظرفیت های بازار 

سرمایه را برای ساخت پتروپالایشگاه در اختیار دولت قرار داده بود و در کنار آن نقش مهم وزارت 
نفت در اجرای این قانون نیز بیان شــده اســت اما جالب است مسئولان وزارت نفت در دولت قبل 

نسبت به آن بی توجهی کردند.
محمدعلی قدیری کارشناس انرژی گفته است که ایران با وجود برخورداری از منابع غنی نفتی 
و ســابقه طولانی در زمینه اســتخراج نفت، هنوز در حوزه پالایش با نقطه ایده آل فاصله دارد، این 
عقب ماندگی را می توان از سهم پایین ایران در زمینه پالایش نفت نسبت به ظرفیت تولید مشاهده کرد.

در حال حاضر ظرفیت پالایشــی دنیا به بیش از 100 میلیون بشــکه در روز رسیده درحالی که 
ظرفیت پالایشی ایران روزانه با احتساب نفت خام و میعانات گازی تنها حدود 2.2 میلیون بشکه است.

وی ادامه داد: ایران با وجود اینکه یکی از بزرگترین دارندگان ذخایر نفتی دنیا اســت، ســهمی 
حدود 2 درصد از ظرفیت پالایشــی دنیا را به خود اختصاص داده که نســبت به میزان منابع نفتی 

موجود در کشور، سهمی اندک است.
این کارشناس انرژی خاطرنشان کرد: این جبران عقب ماندگی ظرفیت پتروپالایشی در قانون برنامه 
ششم توسعه در نظر گرفته شد، به طوری که در بند »الف« ماده ۴۴ این قانون آمده است: »دولت 
مکلف است به منظور افزایش ارزش افزوده انرژی و تکمیل زنجیره ارزش در طول اجرای قانون برنامه 
اقدام های زیر را انجام دهد: تســهیلات لازم برای ایجاد ظرفیت پالایش مقدار دو میلیون و هفتصد 
هزار بشــکه در روز نفت خام و میعانات گازی با ضریب پیچیدگی بالا توسط بخش غیردولتی را به 
نحوی برنامه ریزی و اجرا کند تا ترکیب تولید فرآورده آنها اساساً به محصولات سبک تر و میان تقطیر 

اختصاص یابد و سهم نفت کوره در الگوی پالایش از ده درصد )10درصد( بیشتر نشود.«
مصرف بنزین ایران در حال حاضر روزانه بیش از 115 میلیون لیتر اســت و در این میان حدود 

۴0 میلیون لیتر معادل 35 درصد آن در پالایشگاه ستاره خلیج فارس تولید می شود.
جلیل سالاری مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران از افزایش ظرفیت 
تولید روزانه 2 میلیون لیتری بنزین و 3.5 میلیون لیتری گازوئیل کشــور تا اردیبهشــت ماه سال 
1۴03 خبر داد و گفته اســت که ظرفیت کنونی تولید بنزین کشور روزانه 115 میلیون لیتر است 
که با افزایش خوراک در چند پالایشگاه، ظرفیت تولید بنزین کشور روزانه 2 میلیون لیتر و ظرفیت 

گازوئیل کشور روزانه 3 تا 3.5 میلیون لیتر افزایش می یابد.
به نظرمی رسد اگر غفلت دولت یازدهم و دوازدهم در پالایشگاه سازی وجود نداشت اکنون ایران 
بــه عنوان یکی از بزرگترین دارندگان منابع نفتی برای جبران ناترازی موجود به وارد کننده بنزین 
تبدیل نمی شد.هرچند که دولت سیزدهم در مدت دو سال گذشته با اقدامات انجام داده، ۶ درصد 
از ظرفیت پالایشی کشور را افزایش داده و در سال گذشته نیز با افزایش 21 درصدی، 1۸ میلیارد 

لیتر سوخت به نیروگاه ها تحویل داده است.
تولید، فروش و ایجاد ارزش افزوده برای منابع هیدروکربنی، یکی از اهداف کشورهای بهره مند از 
این منابع بوده است.همچنین توجه به امنیت پایدار انرژی از مهم ترین اصول مدیریت حوزه انرژی 
در هر کشــوری است.با این حال طبق گزارش مرکز پروژهش های مجلس، شدت مصرف انرژی در 

کشور نزدیک به دو برابر استاندارد جهان است.
این موضوع نشــان می دهد کشــور دچار بدمصرفی انرژی شده و با ادامه این مسیر، تمام منابع 

هیدروکربنی کشور بدون ایجاد ارزش افزوده چندانی اتلاف می شود.
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با پالایش روزانه 2  میلیون و 2۸۶  هزار بشکه 
نفت خام و میعانات گازی در 10 پالایشگاه مدرن کشور، با رشد ۶  درصدی پالایش روزانه، تولید 115  

میلیون لیتر بنزین به علاوه 112  میلیون لیتر گازوئیل باکیفیت را برعهده داشت.
این آمار کم سابقه در شرایطی به ثبت رسیده که مصرف بنزین کشور پس از کنترل کرونا، با رشد 

بیش از 12 درصدی روبه رو شد.
از این رو با توجه به افزایش مصرف سوخت در کشور و برای تأمین سوخت مورد نیاز در بخش های 
مختلف کشــور، روزانه ۷۶0 میلیون لیتر نفت خام و فرآورده با زیرســاخت موجود در کشور جا به 
جا می شــود.طبق دورنمای ترسیم شده در برنامه هفتم توسعه کشور، صنعت پالایش تا پایان سال 
1۴0۶ دستیابی به تولید روزانه حدود 130 میلیون لیتر بنزین و نفت گاز را هدفگذاری کرده است 
که ۷5 درصد از این مقدار، مربوط به فرآورده های با کیفیت یورو ۴ و بالاتر از آن خواهد بود. نگاهی 
به عملکرد صنعت پالایش کشــور نشان می دهد این صنعت توانسته است افزون بر بهبودبخشی به 
ارقام و آمار ظرفیت پالایشی کشور و تولید بنزین و نفت گاز، در حوزه تولید و توزیع پایدار سوخت 
در کشور، توسعه همکاری با کشورهای همسایه و همسو در حوزه پالایش تا تجارت فرآورده و صدور 
خدمات فنی، مهندســی گام های مهمی بردارد و افزون بر آن طرح های مهم بهینه ســازی پالایشی 

را هم تکمیل کند.

ارتقای امنیت ملی کشور با کسب رتبه نخست HSED پالایشگاه ستاره خلیج فارس
مدیــرکل HSE وزارت نفــت به همراه مدیر HSED شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی و رئیس ایمنی وزارت نفت، ضمن حضور در پالایشگاه میعانات گازی 
ستاره خلیج فارس، از اقدامات صورت گرفته در حوزه HSED این پالایشگاه بازدید کردند.

 HSE به گزارش روابط عمومی و بین الملل شرکت نفت ستاره خلیج فارس، مدیرکل
وزارت نفت با حضور در جلسه ای که با حضور مدیرعامل، مدیران و روسای واحدهای این 
پالایشگاه بود، گفت: کسب رتبه نخست HSED و همچنین رتبه برتر در حوزه تخصصی 
پدافند غیرعامل و مدیریت بحران در میان شرکت های پالایشی کشور، دستاوردی مهم 
و برگ زرینی از افتخارات این پالایشــگاه بوده و این مجموعه با کسب این رتبه مؤلفه 

امنیت ملی را برای کشور ارتقا داده است.
مظاهر انصاری ضمن تبریک و تقدیر از زحمات شــبانه روزی تمامی کارکنان این 
پالایشگاه خاطرنشان کرد: سطح آگاهی و تخصصی HSED این شرکت در مقیاس بین 
المللی و با صنایع پیشرو در سطح جهان هم تراز بوده که این جایگاه باید تثبیت و ارتقا 
داده شود و همچنین الگوسازی با صنایع پیشرو و با استانداردهای جهانی انجام شود.

وی با معرفی مدیرعامل این شرکت به عنوان فردی آشنا به مسائل HSE که با نگاه 
پیشــگیرانه و خلاقانه نســبت به مخاطرات و حوادث، سیاست ها، اهداف و خط مشی 
سازمان را اجرا می کند، بیان کرد: این پالایشگاه توانسته رتبه و سطح فرهنگ HSE را 
از مرحله انفعالی به مرحله کنشگرایانه ارتقا داده و به یک بلوغ فرهنگی HSE برساند.

انصاری افزود: بر اساس نتایج گزارشات حوادث در صنعت نفت ایران طی چند سال 
اخیر، علل ریشــه ای اکثر حوادث، نظارت و سرپرستی ضعیف مسئولان اجرایی حین 
کار بوده که هماهنگی حداکثری تیم بهره برداری و تعمیرات پالایشگاه جهت کاهش 

حوادث محتمل، حائز اهمیت است.
علیرضا جعفرپور مدیر عامل شــرکت نفت ستاره خلیج فارس نیز در این جلسه به 
تشریح اقدامات و عملکرد مطلوب اداره HSED این پالایشگاه پرداخت و بر حمایت همه 
جانبه در راســتای ارتقای سطح پیاده سازی الزامات HSED و همچنین افزایش سطح 

فرهنگ HSED تاکید کرد.
مدیر HSED شرکت نفت ستاره خلیج فارس نیز به گزارش مختصری از عملکرد این 
اداره طی چند سال اخیر پرداخت و گفت: اجرای پروژه ارزیابی شکاف سیستم مدیریت 
ایمنی فرآیند )PSM Gap Analysis( مبتنی بر ریسک و ایجاد داشبورد مدیریت عملکرد 
HSED مدیریت ها و واحدهای پالایشگاه با الگوبرداری از شاخص های ارزیابی عملکرد 

)KPI( مطابق با استاندارد API-RP-754 از اقدامات انجام شده است.

مهرداد دهداری اضافه کرد: تحلیل و واکاوی سیستم نظام پروانه کار پالایشگاه در 
راســتای کاهش نرخ بروز حوادث شغلی و فرآیندی با بررسی بیش از 16350 پروانه 
کار صادره در تمامی واحدهای پالایشگاه، ارزیابی فرهنگ HSED پالایشگاه با استفاده 
از روش پرسشنامه و تحلیل بازخوردهای نگرش کارکنان نسبت به موضوعات HSED با 
بررسی سطوح فرهنگی )بیمارگونه، واکنشی، حسابگرانه، پیشگیرانه، خلاقانه( در راستای 
ایجاد بستر فرهنگی خلاق و نگرشی نو و سامانمند در پالایشگاه و تدوین روش اجرایی 
استاندارد ایمن و یکپارچه برای تمامی تجهیزات، تأسیسات و فعالیت های روتین و غیر 
روتین پالایشگاه با تدوین بیش از 700 طرح Safety Action Plan نیز صورت گرفته است.

مدیر HSED شرکت نفت ستاره خلیج فارس ضمن اشاره به پیاده سازی راهکارهای 
مســتخرج از مطالعات مفهومی پدافند غیرعامل در راستای کاهش آسیب پذیری ها، 
افزود: برگزاری مانورهای ترکیبی سایبری، شیمیایی، زیست محیطی، خرابکارانه و ...، 
تدوین طرح تداوم اضطراری )BCP(، تدوین طرح حفاظت از زیرســاخت )CIP(، امن 
سازی سایبری و اجرای پروژه بازیابی گازهای ارسالی به فلر با احداث واحد آمونیاک و 

اخذ مجوزهای زیست محیطی مربوطه نیز انجام شده است.
وی خاطر نشــان کرد: کاشت 100 هکتار جنگل حرا، پیاده سازی مدیریت سبز و 
اخذ گواهینامه های مربوطه، محاســبه ردپای کربن واحد گازوئیل یورو 5 پالایشگاه و 
اخذ گواهینامه از بنیاد جهانی انرژی، اجرای برنامه »حفاظت شنوایی کارکنان«، اجرای 
برنامه تغذیه سالم در محیط کار، اجرای پروژه بهبود فاکتورهای انسانی و ارگونومی در 
شــرکت و اجرای پروژه آنالیز فرکانس صدا در واحدهای عملیاتی نیز از دیگر اقدامات 

صورت گرفته است.

مدیرکل HSE وزارت نفت:
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 استاندار گیلان با تاکید بر رعایت اخلاق انتخاباتی بیان کرد: توهین،تهمت و نشر اکاذیب در تبلیغات انتخاباتی جایگاهی ندارند؛ وظایف نمایندگان مجلس شورای اسلامی کاملا مشخص است؛ اما گاهی 
نمایندگان وارد حریم قوای دیگر می شوند که این رفتار شایسته نیست.

 اسدالله عباسی در افتتاح رسمی ۱۱ کانال انتخاباتی صدا و سیمای گیلان در دهه مبارک فجر اظهار کرد: برای داشتن مجلسی قوی، باید نمایندگانی در تراز مجلس مقتدر انقلاب اسلامی داشته باشیم 
و تحقق این مهم نیازمند فراهم کردن فضا برای رقابتی سالم است تا داوطلبان در آن برنامه های خود را ارائه دهند.

وی اضافه کرد: این فضا در گذشته از طریق صدا و سیما فراهم نبود؛ اما اکنون در راستای رعایت عدالت، صدا و سیمای گیلان برای نامزدهای انتخاباتی همه شهرستان ها فرصت لازم را فراهم کرده است 
تا بتوانند برنامه های خود را در حوزه های انتخابیه ارائه دهند.عباسی گفت:صدا و سیمای استان باید مطابق شیوه نامه و در چارچوبی که قانون معین کرده با هماهنگی ستاد اجرایی و هیات نظارت، برنامه ها 

را به گونه ای تدوین کند که نامزدهای انتخاباتی در مسیری مشخص قرار گیرند و مردم بتوانند نامزد اصلح را انتخاب کنند.

توهین،تهمت و نشر 
اکاذیب در تبلیغات 

انتخاباتی جایگاهی ندارند

سارا  ابراهیم نژاد     |     شهردار تهران گفت: با ایجاد تراموای لاستیکی در برخی معابر پایتخت ضمن حل شدن برخی از مشکلات 
حوزه حمل و نقل شهری، شاهد کاهش چشمگیر هزینه ها خواهیم بود.

با تراموا مشکلات حمل و نقل پایتخت کمتر خواهد شد

 علیرضا زاکانی در حاشــیه صحن شورای اســلامی شهر تهران در جمع 
خبرنگاران با تاکید بر مزیت های اجرای تراموا در کلانشهر تهران اظهار کرد: 
تراموا مصوبه شــورای عالی ترافیک را دارد و با تکمیل بررسی ها، تصمیمات 

لازم اتخاذ خواهد شد.

  هزینه تراموا یک دهم مترو
شهردار تهران با اشاره به هزینه های حداقلی ایجاد تراموا ادامه داد: هزینه 
اجرای این پروژه یک  دهم مترو است و در زمان کوتاهی، بازدهی بالایی دارد.

به گفته وی، مجوز این طرح از شورای عالی ترافیک دریافت شده اما هنوز 
در مرحله تفاهم است و در سفر چینی ها به تهران موارد بررسی خواهد شد.

وی با بیان اینکه تراموا مصوبه شورای عالی ترافیک دارد و به صحن شورای 
شهر نمی آید، افزود: ما مشاور گرفتیم و مطالعات تکمیلی مبنای تصمیم گیری 

شده است.

  توافق با چینی ها، تراموا را به خیابان های تهران می آورد
شهردار تهران تاکید کرد: اگر سفر چینی ها به تهران به تفاهم برسد، تراموا 
در پایتخت ایجاد خواهد شد. تراموا دو پنجم ظرفیت مترو انتقال مسافر دارد 

و هزینه آن یک دهم مترو است.
زاکانی ادامه داد: در مجموع احداث و اجرای ۶ خط مترو، ۲ خط ســریع 
السیر ضربدری از کرج به ورامین و پردیس به شهریار، ۲ خط تراموا، ۲ خط 

بی آرتی و یک خط سریع السیر تی آر تی بررسی شده است.

  اتوبوس های وارداتی چهار تا ۶ ماه پس از قرارداد در تهران
شهردار تهران در خصوص نحوه و زمان ورود اتوبوس های چینی افزود: طرف 
چینی اعلام کرده که چهار تا ۶ ماه پس از قرارداد، وسایل حمل و نقل عمومی 
را تامین خواهد کرد و قرار شد ما طی ۱۰ روز دریافت مجوزها را دنبال کنیم.

زاکانی در خصوص طرح جامع ترافیک با بیان اینکه طرح پیش از این در 
شورا تصویب شده و به شورای عالی ترافیک ارسال شده است، گفت: این طرح 
مبتنی بر روزآمدی امروز نیست ما این الزامات و اصلاحات را به شورای عالی 
ترافیک ارسال کرده و وزارت کشور نیز آن را تصویب کرد لذا آنچه انجام شد 

اصلاح طرح ترافیک قبلی بود.
وی در خصوص نحوه مشــارکت چینی ها در ساخت مسکن با بیان اینکه 
سرعت، کیفیت و قابلیت ساخت مسکن توسط چینی ها مدنظر است، یادآور 

شد: با این اقدامات کمر قول قیمت مسکن در تهران شکسته خواهد شد.

6
روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/11/16
شماره : 1582

ایران زمین  

   زیر چتر امید از زراعت تا صناعت
 توسعه صنایع مبتنی بر ظرفیت بومی از مهمترین 
اقدامات بخش های مختلــف اقتصادی و هلدینگ 
هاســت که می تواند علاوه بر ایجــاد ارزش افزوده 
بیشتر، در اشتغال پایدار جوانان هر منطقه موثر باشد 
که همین امر با تلاش موسسه امین قرارگاه خاتم در 
ارومیه شکل گرفته و خانواده های زیادی را امیدوار 
به درآمد پایدار کرده اســت.روزهای زمستان است 
و می خواهم یک برگشت به تابســتان بزنم؛ درست 
اواخر شــهریور ماه بود و درونم پر از آشوب و نگرانی، 
پر از دل شــوره و هیاهو، غمگین و ناراحت، خسته از 
مسیر زندگی و خشکسالی هایی که آتش بر دل گندم 
زارهایمان زده بود.کورسوی امیدی که در بهار داشتم 
با خشکسالی در مزارع دیم خاموش شد تصمیم گرفتم 
برای اینکه در برابر خانواده شرمنده نباشم به دنبال 
کاری باشم ولی جز کشاورزی کاری بلد نبودم.یادم 
هست چقدر از شنیدن صدای دخترم که ممکن بود 
هر لحظه کیف و کفش مدرسه بخواهد، وحشت داشتم 
و شنیدن آن برایم قبل از بیانش هم زجرآور بود و من 
چند روزی فقط به این جمله فکر می کردم که مبادا 
مثل پتکی بر سرم بنشیند.فقط باران رحمتی از سوی 
خدا می توانست دیم زارها را آبیاری کند و تابستان را 
برای من دلنشین کند که محقق نشد؛ شب و روز به 
کرم خداوندی امید داشتم و برای من سؤال بود که 
نوبت باران رحمت زندگی ام من چه موقع است؟ایمان 
داشتم که زمانش خواهد رسید، خسته راه پرپیچ وخم 
مشکلات و سختی ها بودم؛ ولی یقین داشتم که روزی 
زمان باران زندگی من هم خواهد رسید؛ به همین دلیل 
چتر امید را همیشه همراه خود داشتم و لحظه ای آن را 

از خود جدا نمی کردم.

۲۴ پروژه عمرانی، ورزشی و تفریحی در شرکت آغاجاری اجرایی خواهد شد
مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری با اعلام این خبر بیان کرد: در 
چهل و پنچمین ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی و آغاز دهه مبارک فجر بر اساس 
رویکردها و سیاست های تحولی وزارت نفت در دولت مردمی  سیزدهم با هدف ایجاد 
رضایتمنــدی از طریق خدمات عمومی به مجموعــه کارکنان و خانواده های صنعت 
نفت و عموم همشهریان ساکن نفت شهرها ،۲۴ پروژه عمرانی ، ورزشی و تفریحی با 
استفاده از بودجه های سرمایه ای شرکت ملی نفت و بودجه های جاری شرکت بهره 
برداری نفت و گاز آغاجاری در اجرائی می شــود.مهندس جواد تقی زاده در تشــریح 
پروژه های عمرانی که با استفاده از بودجه های سرمایه ای شرکت ملی نفت در حال 
اجراست عنوان کرد: از مهمترین این  پروژه ها ، تکمیل و بهره برداری از جاده امیدیه 
به جایزان، پس از ۱۶ سال در فروردین سال ۱۴۰3، تکمیل تونل بین شهری امیدیه به 
میانکوه و  آغاز به کار پروژه جاده معروف به چیت پلنت  نیز که ارتباط میان  شهرهای 
امیدیه ، میانکوه و آغاجاری را هموار میسازد بعد از ۲۰ سال از طریق بودجه سرمایه 
ای شــرکت ملی نفت ایران خواهد بود.مهندس جواد تقی زاده احداث اولین کارخانه 
آسفالت در سطح شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب با هدف رفع نیازمندی پروژه های 
عمرانی هم در شرکت آغاجاری در حال احداث است که انشاءلله تا پایان سال جاری 
به بهره برداری می رسد.مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری در ادامه 
با تشریح پروژه های ورزشی  گفت: پروژه احداث اولین پارک دوچرخه سواری بانوان و  
پروژه بازسازی و احیای استخر کارگری قدیم پس از 35 سال با هدف استفاده مستقل 

آقایان و بانوان در دست اجراست که انشاء الله در دسترس عموم قرار خواهد گرفت.
وی همچنین از دیگر پروژه های ورزشی شرکت آغاجاری را ایجاد سوله ورزشی در 
مجتمع ولایت و احداث پیست کارتینگ نفت بر شمرد.مهندس تقی زاده  با اشاره به 
ایجاد فضای تفریحی و ورزشــی برای خانواده  افزود : راه اندازی  سالن ورزش سنتی 
زورخانه ، خانه بازی کودک و خانه بازی های رایانه ای از پروژه های بود که  طی ۲ ماه 
اخیر به بهره برداری رسید.جواد تقی زاده احداث نهالستان  جهت تولید و تکثیر گیاه 
با گونه های مثمر و غیرمثمر بومی ،  ایجاد و احداث اولین کارگاه کشت بافت فضای 
سبز با هدف توسعه و گسترش سرانه فضای سبز و ایجاد گونه های سازگار با شرایط 

آب و هوایی منطقه را از دیگر پروژه های این شــرکت دانست که عملیات اجرایی آن 
در دست اجرا می باشد.احداث شبکه توزیع آب آشامیدنی در شهر امیدیه ،ایجاد کارگاه 
فنس چمنی و احداث ســاختمان اورژانس ۱۱5 شهری در مناطق شرکتی،بازسازی 
کامل ، توسعه و مرمت ۴8 واحد از منازل سازمانی از دیگر پروژه های یاد شده در این 
گزارش است.مهندس تقی زاده با اشاره به فرسودگی ناوگان حمل و نقل و خودروهای 
شــرکت گفت :  خرید ۱۰ دســتگاه مینی بوس و ۲ دستگاه اتوبوس با هدف تقویت 
ناوگان و لجستیک ترابری از دیگر مواردی است که فرآیند آن در حال اجرا می باشد.

در پایــان ایــن گــزارش مهندس جــواد تقی زاده بــه خرید و نصــب دوربین 
 هــای حفاظــت الکترونیــک در شهرســتان امیدیــه در فصــل مشــترک میان 
مناطق شرکتی و شهری با هدف افزایش امنیت خبر داد که در آینده نزدیک به بهره 

برداری خواهد رسید.
پرداختن به امور مرتبط با خدمات عام المنفعه در کنار رسالت اصلی تولید منبعث 
از نگاههای تحولی صنعت نفت در دولت ســیزدهم است.پرداخت بی سابقه عوارض 
آلایندگی به شهرســتان ها و دهیاری های اســتان خوزستان به همراه  اجرای پروژه 
های متعهد عمرانی آموزشی بهداشتی ورزشی و...در راستای مسئولیت های اجتماعی 
مصادیقی از خدمات بی منت صنعت  نفت می باشــد.پرداخت عوارض نوســازی به 
شهرداریها در شهرهای همجوار شرکت های بهره بردار با رشد تصاعدی فزاینده حکایت 

از تغییر رویکردهای تحولی صنعت نفت در دولت انقلابی سیزدهم است.

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران
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کنفدراسیون فوتبال آسیا مهاجم تیم ملی ایران را به دلیل ورود به زمین بازی با جریمه مالی روبه رو کرد.
کنفدراسیون فوتبال آسیا جدیدترین احکام انضباطی اش را منتشر کرد و بر این اساس بار دیگر مهدی طارمی با جریمه مالی روبرو شد.   

در توضیح دلیل جریمه طارمی آمده است: این بازیکن در حالی که در بازی قبلی اخراج شده بود، بلافاصله بعد از سوت پایان بازی بلافاصله وارد زمین بازی شد و با این کار محدودیتی 
را که روی بازیکنان اخراجی برای عدم ورود به زمین گذاشته شده است زیر پا گذاشت و این بار به پرداخت ۵۰۰۰ دلار جریمه شد. 

بر این اساس مهدی طارمی که پیش از این به دلیل دریافت دو کارت زرد در دیدار با سوریه، ۲۰۰۰ دلار جریمه شده بود، این بار نیز به پرداخت ۵۰۰۰ دلار دیگر جریمه شد و باید 
در مدت ۳۰ روز این جریمه را بپردازد و در صورت تکرار با جریمه ســنگین تری روبرو خواهد شــد.تیم ملی فوتبال ایران نیز به خاطر رخدادهای بازی با ســوریه با جریمه روبرو شد. داور 

بازی به شش بازیکن تیم ملی ایران کارت زرد داد و بر این اساس تیم ملی ایران ۴۲۰۰ دلار نیز جریمه شد.

طارمی ۵۰۰۰ دلار دیگر 
جریمه شد!

پیشنهاد می داد، صیادمنش  استقلال   
می آمد

پدر صیادمنش در مصاحبه ای گفته باشــگاه 
اســتقلال هیچ پیشــنهادی برای جذب پسرش 
نداشــته اســت. احتمالاً منظور پدر صیادمنش 
این اســت که اگر اســتقلال پیشــنهاد می داد، 
این بازیکن برای بازگشــت علاقه مند می شد اما 
سؤال این اســت که اگر باشگاه استقلال به این 
بازیکن پیشــنهاد مــی داد، صیادمنش حاضر به 
بازگشت به تیم سابقش بود؟! پاسخ را می توان از 
مصاحبه های سال های اخیر این بازیکن پیدا کرد. 
خود صیادمنش بارها در مصاحبه های خود گفته 
بود که در این سن تمایلی برای بازی در لیگ ایران 
ندارد و می خواهد همچنان لژیونر باشد. بنابراین اگر 
استقلال هم به صیادمنش پیشنهادی می داد، این 
بازیکن به پیشنهاد پاسخ منفی می داد و بهتر است 
پدر صیادمنش نیز در مواجهه با هواداران استقلال 
روراست باشد و بدون لاپوشانی برنامه های پسرش 
برای تداوم حضــور در فوتبال اروپا را بازگو کند. 
ایــن طور که پدر صیادمنش حرف زده توپ را به 
نوعی در زمین باشگاه استقلال انداخته که رفتار 

درستی نیست.
 

 ســکوت در مقابل یک شایعه احتمال 
بازگشت جویباری به استقلال قوت گرفت

با علی نظری جویباری، معاون ســابق باشگاه 
اســتقلال تمــاس گرفتیم تا پیرامــون احتمال 
حضورش در این باشگاه بپرسیم که او از پاسخگویی 
درباره احتمال حضورش در این باشگاه خودداری 
و اعلام کرد بهتر اســت در شــرایط فعلی هیچ 
اظهارنظری درباره استقلال نداشته باشد. جویباری 
دلایلی را برای گفت و گو نکردن پیرامون این موضوع 
بیان کرد که شاید بی ارتباط با احتمال حضورش 
در این باشگاه نباشــد. در روزهای اخیر شایعات 
متعددی درباره بازگشــت این مدیر سابقه دار به 
چارت مدیریتی باشگاه استقلال شنیده شده که 
جویباری ترجیح می دهد فعلاً صحبتی درباره این 
مسائل به زبان نیاورد. باید دید که شایعات پیرامون 

جویباری آیا به حقیقت خواهد پیوست یا خیر؟!
 

 ذره بین جریمه در انتظار خاطیان دربی 
نوجوانان

دربی نوجوانان استقلال و پرسپولیس با حواشی 
و جنجال هایی همراه بود. در فیلم هایی که از این 
بازی در فضای مجازی دست به دست شده نشان 
می دهد که عوامل دو تیم به سمت همدیگر حمله 
می کننــد و یکی، دو بازیکن نیــز در درگیری ها 
شرکت دارند. چهره حسن خانمحمدی به عنوان 
سرمربی پرسپولیس و اصغر حاجیلو در قامت رئیس 
آکادمی استقلال در فیلم های منتشر شده کاملًا 
مشهود است و هیچ بعید نیست کمیته انضباطی 
هیأت فوتبال استان تهران جرایم سنگینی علیه 
خاطیان این بازی اتخاذ کند. قرار است با فوریت 
به اتفاقات این بازی رسیدگی شود و سیدمیرشاد 
ماجدی نیز در این راســتا بــه زیرمجموعه خود 
اعلام کرده در اســرع وقت بــه اتفاقات این بازی 

رسیدگی شود

تا  امتیاز  پرســپولیس یک  نوجوانان   
قهرمانی

تیم نوجوانان پرســپولیس در صورت پیروزی 
در دربی روز جمعه مقابل اســتقلال می توانست 
قهرمانــی اش را قطعی کند اما این مهم به تعویق 
افتــاد. با این تســاوی بدون گل تیــم نوجوانان 
پرسپولیس که توسط حسن خان محمدی هدایت 
می شود از ۲7 بازی صاحب 6۳ امتیاز شد و با توجه 
به اختلاف یازده امتیازی اش با تیم رده دومی کیا 
در فاصله سه هفته مانده تا پایان از سه بازی آینده 
خود تنها به یک امتیاز دیگر نیاز دارد تا قهرمانی اش 

را قطعی کند.
 

 طاهری می خواهد با یحیی برگردد!
علی اکبر طاهری مدیرعامل ســابق باشــگاه 
پرسپولیس در چند روز اخیر چند باری در وزارت 
ورزش دیده شــده است. شایعه شده او که گفته 
می شود با برخی از مسئولان وزارت ورزش ارتباط 
خوبی دارد یکی از گزینه های کیومرث هاشــمی 

برای مدیریت باشگاه پرسپولیس است.

بلانکو گزینه جانشینی یامگا

ورزش 

سعید جمشیدیان    |    استقلال در نیم فصل دوم نیز با 3 دفاع گام به میدان خواهد گذاشت و جواد نکونام در بازی های تدارکاتی اخیر نیز از همان روش 
استفاده کرده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/11/16
شماره : 1582

آبی ها تنها در سه دیدار آغازین لیگ برتر با چهار دفاع به میدان رفتند و از بازی با سپاهان 
تا پایان نیم فصل اول نکونام حتی در شرایطی که برخی مهره های کلیدی خط دفاع را در اختیار 

نداشت، ترجیح داد با همان ۳ دفاع تیمش را به میدان بفرستد.
با جذب سیلوا از این پس روزبه چشمی می تواند با خیال راحت در خط میانی بازی کند و نکونام 
نیز همین قصد را دارد و چشمی با توجه به حضور چهار مدافع مرکزی)سهرابیان، سلیمی، سیلوا 
و مرادمند( دیگر در خط دفاع به کار گرفته نخواهد شد. سرمربی آبی ها با بودن چشمی در خط 
میانی دستی بازتر خواهد داشت و درکنار این بازیکن می تواند از مهدی پور، رضاوند، حامدی فر، 
نیک نفس و... استفاده کند. ضمن اینکه جلالی، حردانی و سلمانی نیز قابلیت بازی در این پست 
را دارند.تنها دغدغه نکونام انتخاب جانشین کوین یامگا است. او بعد از محرز شدن غیبت این 
بازیکن تا پایان فصل به دنبال راهی است تا جانشینی برای این بازیکن در پست گوش راست 
پیدا کند. یامگا به دلیل خصوصیات گلزنی غالباً در این پست به کار گرفته می شد تا استقلال از 
نزدیک بودن این بازیکن به دروازه حریف سود ببرد که همین طور هم بود و گلزنی های یامگا 

چه از نقطه پنالتی و چه در جریان بازی بارها به مدد استقلال آمد.
البته بعد از تأیید غیبت این بازیکن تا پایان فصل بســیاری به مشــکل استقلال در نواختن 
ضربات پنالتی در غیاب ســتاره فرانسوی اشاره داشتند و نگران پنالتی زدن استقلال در جریان 
بازی هســتند اما غیبت یامگا بیش از آنکه استقلال را در زدن ضربات پنالتی با مشکل مواجه 
ســازد، ممکن است تاکتیک این تیم را تحت الشعاع قرار داده و از بار هجومی استقلال بکاهد. 
به هرحال شــم گلزنی یامگا سبب می شد مدافعان حریف بیشتر روی این بازیکن تمرکز کنند 
و وقت و زمان خود را روی مهار آن بگذارند اما حالا که یامگا نیســت ممکن اســت با فراغ بال 

بیشتری در این ناحیه ظاهر شوند.
بین بازیکنان کنونی استقلال گوستاوو بلانکو نزدیک ترین گزینه برای جانشینی یامگا محسوب 
می شــود و سرمربی اســتقلال هم در بازی های تدارکاتی از بلانکو در پست گوش راست بهره 
گرفته و بی میل نیست اگر این بازیکن آرژانتینی در پست مورد نظر جواب مثبت دهد، او را به 
جای یامگا در نیم فصل دوم در پست گوش راست بازی دهد.صالح حردانی هم قابلیت بازی در 
این پست را دارد اما مسأله مهم برای سرمربی استقلال داشتن شم گلزنی است؛ همان گونه که 

یامگا داشت و بلانکو می تواند نزدیک ترین گزینه برای بازی در این پست باشد.
بازی کردن بلانکو در پســت یامگا درواقع پلنی اســت که ســرمربی اســتقلال در صورت 
جــذب نشــدن بازیکن جدید به آن می اندیشــد اما اگر بازیکنی با خصوصیــات بازی در این 
پســت به خدمت گرفته شــود، نکونام از بازیکن جدید به جای یامگا بهره خواهد گرفت. یکی 
از دلایلی که ســبب شــد به جذب حسین زاده از ســوی کادر فنی اصرار شود، پرکردن جای 
خالی یامگا اســت. درواقع نکونام قصد دارد با جذب بازیکنی که هم ظرفیت بازیســازی داشته 
باشد و هم شم گلزنی روی غیبت یامگا سرپوش بگذارد اما مدیران باشگاه استقلال جز سیلوا 
 تا کنون خریدی نداشــته اند تا جواد نکونام به این پلن فکر کند که در سیســتم ۳-۴-۳ خود از

 بلانکو به عنوان گوش راست بهره بگیرد.

طعنه نزن، پیرمردها کار را درآوردند
یکی از مهم ترین اتفاقات فوتبال ایران در دو دهه اخیر رقم خورد. تیم ملی ایران 
در یک چهارم نهایی جام ملت های آســیا نتیجه ای تاریخی کسب کرد و مقابل ژاپن 
قدرتمند به پیروزی رســید. فراموش نکنیم ژاپن تیم نخست آسیا است و با یکی دو 
جین بازیکن لژیونر به قطر آمده بود اما شــاگردان قلعه نویی کاری کردند کارستان. 
همه آنها صدِ خودشــان بودند و اگر غیر از این بود نمی شد تیم ژاپن را مغلوب کرد. 
قلعه نویی گفته بود که می توان با همین پتانسیل، فوتبال هجومی به نمایش گذاشت 

اما کسی آن را جدی نمی گرفت.
ملی پوشــان فوتبال ایــران در مرحله گروهی و همینطور در یک هشــتم نهایی 
امیدوارکننده ظاهر نشــده بودند و به همین دلیل کمتر کســی برای آنها شــانس 
پیروزی در بازی مقابل ژاپن قائل بود. نیمه نخســت بازی با ژاپن مطابق انتظار بود؛ 
ژاپنی ها حمله می کردند و بازیکنان ما در لاک دفاعی تجمع کرده بودند و فقط زیر 
توپ می زدند. بازی  مطابق میل ژاپنی ها بود و دقیقه ۲8 بود که بازیکنان ایران تاوان 

بازی احساساتی شان را دادند و ژاپن یک بر صفر پیش افتاد.
در نیمه دوم بازی به شکل دیگری پیش رفت، انگار یک تیم دیگر مقابل ژاپن قرار 
گرفته بود؛ بازی ای از تک تک بازیکنان دیدیم که پیش از این شاهد آن نبودیم. فوتبال 
تاکتیکی و بابرنامه ژاپن در لاک دفاعی فرو رفته بود تا اینکه پس از چندین موقعیت 
خطرناک که بازیکنان ایران روی دروازه ژاپنی ها ایجاد کرده بودند محمد محبی روی 

پاس اروپایی گونه ســردار آزمون توانســت گل تساوی بازی را به ثمر برساند. همین 
نتیجه هم می توانست برای تیم ملی یک نتیجه ایده آل باشد اما شاگردان قلعه نویی 

کوتاه نیامدند و باز هم حمله کردند.
قطعــاً باید این برد را به پای امیر یا اردشــیر قلعه نویی نوشــت، حتی اگر نتوان 
روی کاغــذ دلیل منطقی برای آن پیدا کرد اما همانطور که اگر تیم ملی شکســت 
می خــورد ژنــرال مورد مؤاخــذه قرار می گرفــت و انتقادها او را نشــانه می گرفت 
بی انصافی اســت که او را در این برد ســهیم ندانســت. تیم ملی مقابل ژاپن مثل 

پازلــی بــود که بدون داشــتن حتــی یک تکه آن هم نمی توانســت بــه موفقیت 
 برســد. بازیکنان ایران آنقــدر خوب بودند که قلعه نویی حتــی جرأت تعویض آنها 
را هــم پیدا نکرد و تعویض هــای ثانیه های پایانی هم فقط برای حفظ برتری و البته 

تلف کردن زمان پایانی بود.
از ســن بالای بازیکنان ایران که تا پیش از این بازی از نظر منتقدان، نکته منفی 
تیم ملی بود حالا به عنوان یکی از دلایل پیروزی تیم ملی یاد می شــود. پیرمردها 
دیگر واژه کنایه آمیزی برای بازیکنان تیم ملی محسوب نمی شود؛ چون آنها با تکیه 
به تجربه بالایی که برایشــان از چندین دوره جام جهانی و جام ملت های آســیا به 
یادگار مانده توانســتند جواز حضور در نیمه نهایی این دوره از جام ملت های آســیا 
را به دســت بیاورند. اما کار هنوز به پایان نرســیده اســت، نباید در باد این پیروزی 
خوابید. تیم ملی بازی بســیار مهمی در نیمه نهایی دارد و به هیچ عنوان نباید این 
بازی را دســت کم بگیرد. باید در نیمه نهایی مراقــب همه چیز بود. مبادا همچون 
دوره های گذشــته خودزنی شــود؛ از اخراج های بدون دلیل تا پنالتی های چیپ و ... 
حالا بهترین فرصت است تا طلسم سال ها عدم قهرمانی در آسیا بشکند. خوشبختانه 
 مهــدی طارمی در بازی نیمه نهایــی می تواند به میدان برود و این خبر خوبی برای 
قلعه نویی است. تا فینال و قهرمانی در آسیا راهی نیست، به شرط اینکه قلعه نویی و 

همکارانش پیش بینی هر اتفاقی را کنند.

عنایتی: تیم ملی باید با جام برگردد
طوری از برد تیم ملی کشورمان مقابل ژاپن خوشحال بود، انگار که مثل سال های 
نــه چنــدان دور، خودش در خط حمله تیم ملی بوده و بــرای این برد تلاش کرده 
است. پیش از هر چیزی این برد را به کادرفنی، بازیکنان تیم ملی و مردم کشورمان 
تبریک می گوید؛ رضا عنایتی یدطولانی در باز کردن دروازه حریفان تیم ملی دارد و 
حالا با این برد بزرگ مقابل ژاپن، از همدلی و همت بازیکنان حرف می زند و امیدوار 
اســت همین همدلی و یک دســتی در تیم ملی ادامه داشته باشد تا تیم ملی با جام 
به کشــور باز گردد. او معتقد اســت تیم ملی کشورمان حالا خود واقعی اش را نشان 
می دهد و این قدرت تیم ملی می تواند تیم کشــورمان را قهرمان کند. البته عنایتی 
اشــاره ای هم به هجمه سنگین به تیم ملی و بازیکنان دارد و اینکه نباید بازیکنان و 
تیم ملی بازی به بازی قضاوت شوند و باید عملکرد آنها در همه بازی ها دیده شود و 

مورد حمایت قرار گیرند.

  با این برد، مجبوریم از بازی با ژاپن شــروع کنیم و به شــما به عنوان 
پیشکسوت خوشنام فوتبال کشورمان تبریک بگویم.

ممنون، من هم به شما و همه مردم ایران، کادرفنی، بازیکنان و هواداران فوتبال این 
برد شــیرین را تبریک می گویم و باید گفت که بهتر از این نمی شــد که با برد ژاپن به 
کارمان در جام ملت های آسیا ادامه دهیم. این قدرت تیم ملی و فوتبال کشورمان است 
که هر ازگاهی با همدلی و یک دستی تیم ملی فوتبال کشورمان به نمایش گذاشته می شود.

 
  بازی را چطور دیدید؟

بســیار عالی بود، یک نمایش بی نظیر و دوست داشتنی که علاوه بر لذت برد، لذت 

نمایش خوب بچه ها هم به دل مان چسبید. در کل بازی، تیم ملی کشورمان با حساب 
و کتاب بازی کرد و در نیمه دوم با وجود عقب بودن با برنامه بازی کرد و با همدلی و 

تلاش، اجازه هیچ کاری را به ژاپن ندادند.

  بخصوص زمانی این بازی اهمیت پیدا می کند که ما قبل از این بازی شاهد 
بازی با سوریه بودیم که اصلاً خوب پیش نرفت.

بهتر است کمی به عقب تر هم برگردیم؛ تیم ملی و بازیکنان در بازی های مقدماتی 
تحت فشار قرار گرفتند و هجمه سنگینی به تیم ملی وارد شد. با وجود اینکه تیم ملی 
کشورمان از بیشتر تیم های حاضر در این دوره از رقابت ها بهتر بودند، اما روحیه خوبی بر 
تیم ملی حاکم نبود و فکر می کردیم نمی توانیم در این رقابت ها خودی نشان دهیم، در 
حقیقت روحیه تیم ملی برعکس توان بالای بازیکنان و کادر فنی، پایین بود، که خدا را 

شکر در این بازی این روحیه به حداکثر رسید و این ما را تا فینال و قهرمانی خواهد برد.

  واقعاً بازی استثنایی از ملی پوشان دیدیم، چه دلیلی باعث شد ملی پوشان 
این طور در زمین عملکرد خوبی داشته باشند؟

ببیند همان طور که گفتم یک همدلی فوق العاده شکل گرفت و بازی که لایق مردم 
ایران بود را ملی پوشان به نمایش گذاشتند. داشتن یا نداشتن انگیزه مهمترین عامل 
بود، فکر می کنم به خوبی این انگیزه به وجود آمده و امیدوار هستم تیم ملی کشورمان 
بعد از سال های طولانی با جام به کشور باز گردد چرا که هم کادرفنی، هم بازیکنان و 

هم مردم ایران لایق این جام هستند.

  با این شرایط تیم ملی باید در بازی سخت نیمه نهایی هم بازی کند، از این 
مرحله هم می توانیم عبور کنیم؟

به طور حتم تیم ملی ما ظرفیت و پتانســیل خوبی دارد که اگر از تمام توان خود 
استفاده کند، قطعاً حریفان را از پیش رو برخواهند داشت.

  به طور حتم حمایت مردم هم تأثیرگذار خواهد بود.
همین طور است، حمایت مردم به بازیکنان، کادرفنی و مجموعه تیم ملی انگیزه و 
توان دو چندان خواهد داد. بخصوص که حالا انتظارها از تیم ملی هم بالاتر رفته است و 
مردم منتظر همین نمایش خوب در بازی های آتی هستند، واقعاً بازیکنان بسیار خوبی 
داریم که هر کدام شــان می توانند در بازی  های آینده تأثیر مثبتی در تیم ملی داشته 

باشند و انتظار مردم را برآورده کنند.
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سوخت های زیستی ممکن است ۹۰ درصد از 
انتشار دود سیاه از خودروها را از بین ببرد.

بر اســاس نتایج تحقیق جدید دانشگاه مالاگا 
اسپانیا، اســتفاده از سوخت های زیستی می تواند 
منجر به کاهش چشــمگیر بیش از ۹۰ درصد در 

انتشار دود سیاه از وسایل نقلیه شود.
این تحقیق که با همکاری دانشــگاه بیرمنگام 
انگلســتان انجام شد، نشان دهنده کشفی مهم در 
زمینه انتشــار گازهای گلخانه ای از وسایل نقلیه 
اســت. محققان نانوذرات دوده تولید شده توسط 
موتورها را با استفاده از سوخت های زیستی مختلف 
تجزیه وتحلیل کردند.یکی از جنبه های کلیدی این 
سوخت های زیستی فرآیند تولید پایدار آنهاست. آنها 
را می توان از بقایای زیســت توده کم کربن، مانند 
روغن های زائد، جلبک ها و بقایای کشــاورزی یا 
جنگلداری به دست آورد که نه تنها آنها را دوستدار 
محیط زیست می کند، بلکه آنها را به یک تغییر بالقوه 
بازی در صنعت سوخت خودرو تبدیل خواهد کرد.

نتایج تحقیقات نشان می دهد که سوخت های 
زیســتی مورد مطالعه که در آزمایشگاه به دست 
آورده ایــم، جدا از اینکه دوده بســیار کمی تولید 
می کنند، در موتور مشابه سوخت هر پمپ بنزینی 
عمل می کنند، به این معنی که برای اینکه به طور 

معمول کار کند، به ایجاد تغییرات نیازی نیست.
این مطالعه نه تنها مســیر بالقوه برای کاهش 
ردپای زیست محیطی موتورهای حرارتی را نشان 
می دهد، بلکه دری را برای استفاده از سوخت های 
غیرنفتی که می توانند انتشار آلاینده ها در خودروها 
را کاهش دهند، باز می کند. کارشناسان این تحقیق 
در حال حاضر در حال کار در جهت تجاری سازی 
این ســوخت های زیستی هســتند و با چندین 
برند قراردادی منعقد کرده اند.انتشــار دود ســیاه 
از خودروهــا، معمولاً خودروهــای دیزلی، نگرانی 
زیســت محیطی قابل توجه ایجاد کرده و عمدتاً از 
ذرات کربن ناشــی از احتراق ناقص سوخت دیزل 
تشکیل شــده است. عوامل کمک کننده در ایجاد 
چنین آلایندگی هــا، می تواند گرفتگی فیلتر هوا، 
ناکارآمدی انژکتورها، یا مشکلات در اجزای داخلی 
موتور  باشــند.یکی از عوامل کلیدی که در ایجاد 
دود سیاه نقش دارد، عدم تعادل در نسبت سوخت 
به هواست که ســوخت زیاد و هوای کافی منجر 
به ســوختن ناقص سوخت می شود. علاوه بر این، 
مشکلات مربوط به توربوشارژر که مسئول تامین 
هوای اضافی به موتور است نیز می تواند منجر به دود 
سیاه شود.دود سیاه نه تنها نشانه ای از ناکارآمدی 
سوخت اســت، بلکه پیامدهای زیست محیطی و 
بهداشتی نیز دارد و حاوی انواع آلاینده های مضر، 
ازجمله ذرات معلق است که می تواند اثرات شدیدی 
بر سلامت انسان، به ویژه بر سیستم تنفسی داشته 
باشد همچنین این انتشارات به آلودگی هوا و تخریب 

محیط زیست کمک می کند.

تغییر دهنده مهم بازی در 
صنعت سوخت خودرو

دلار  55.650

یورو 60.500

پوند  70.900

درهم  15.950

لیر  1.920

سکه  تمام  31.600.000

سکه نیم  17.900.000

سکه ربع  10.800.000

سکه یک گرمی  5.850.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

طلا بر سودهای هفتگی خط 
بطلان کشید

پیش از روز جمعه که طلا بخش اعظم سودهای خود 
را از بین برد، طلا به بالاترین سطح از اوایل ژانویه رسید.

 بــه نقل از »اف ایکس اســتریت« طلا با جمع آوری 
مومنتوم خود، به بالای 2۰6۰ دلار یا بالاترین سطح از 
اوایل ژانویه رســید. البته این روند پیش از روز جمعه و 
قبل از آنکه فلز زرد، بخش کثیری از سودهای هفتگی 
را از بین ببرد، اتفاق افتاد.با نگاهی رو به آینده، اظهارات 
مقامات فدرال رزرو در هفته ی آینده و در غیاب انتشار 
داده های کلان ســطح بالا، می تواند بــر ارزش این فلز 
گرانبها تأثیر بگذارد.در شــروع هفته، طلا از تشــدید 
تنش هــای ژئوپلیتیکی و عقب نشــینی بازدهی آمریکا 
سود برد و در روز دوشنبه بیش از ۰.5 درصد افزایش را 
به ثبت رســاند. خبر حمله ی هواپیمای بدون سرنشین 
به یک پایگاه آمریکایی در نزدیکی مرز اردن با ســوریه 
که منجر به کشته شدن سه نفر و مجروح شدن بیش از 
2۰ ســرباز شد، نگرانی ها را نسبت به تشدید بحران در 
خاورمیانه احیاء کرد.پیش از اعلام سیاست گذاری های 
فدرال رزرو، طلا در روز سه شــنبه نسبتا آرام باقی ماند، 
البته توانســت در محدوده ی مثبت بسته شود. در روز 
چهارشــنبه، فدرال رزرو طبق انتظار، نرخ بهره را بدون 
تغییر در 5.25 الی 5.5 باقی گذاشــت.در واقع، فدرال 
رزرو تغییرات قابل توجهی در بیانیه ی سیاســتی ایجاد 
کرد و در راستای نحوه ی در نظر گرفتن سیاستگذاران، 
طیفــی از شــاخص های اقتصادی مؤثر بــرای تحکیم 
سیاســتگذاری را حذف کــرد. در عوض، مقامات بانک 
مرکزی ایالات متحده اعــلام کردند که آنها به منظور 
ارزیابی موضع مناسب سیاستی، به نظارت بر پیامدهای 
اطلاعات دریافتی برای چشم انداز اقتصادی، ادامه خواهند 
داد.واکنش اولیه به لحن فدرال رزرو باعث شد که دلار 
 XAU/USD آمریکا تحت فشار نزولی قرار گیرد و به طلا
نیز کمک کرد تــا بالاتر رود. جروم پاول، رئیس فدرال 
رزرو در پاسخ به سوال درباره ی احتمال کاهش نرخ بهره 
در آینده، در کنفرانس مطبوعاتی پس از نشست، تصریح 
کرد: »بر اساس نشست امروز، فکر نمی کنم در ماه مارس 
کاهش نرخ بهره داشته باشیم«.به دنبال این اظهارات، 
شاخص های اصلی وال استریت با کاهش شدید همراه 
شد و به دلار کمک کرد تا بر قدرت خود بیفزاید و این 
امر به نوبه ی خــود، مانع صعود این جفت ارز در اواخر 

جلسه ی آمریکا شد.

سریع ترین پهپاد توربین جت دنیا 
با سرعت 483 کیلومتر در ساعت 
معرفی شد

 چرخش یورو در 
برابر دلار

یورو/دلار در روز جمعه به ریزش خود ادامه می دهد و 
الگوی فنی کوتاه مدت متلاطم را دست نخورده نگه می دارد.

به نقل از »اف ایکس استریت« یورو/دلار در روز جمعه به 
ریزش خود ادامه می دهد و الگوی فنی کوتاه مدت متلاطم 
را دست نخورده نگه می دارد، زیرا یورو )EUR( در برابر دلار 

آمریکا )USD( چرخش می کند.
حقوق و دستمزد غیرکشاورزی ایالات متحده به طور 
چشــمگیری از انتظارات بازار پیشی گرفت و به بالاترین 
سطح یک ساله رسید و به این ترتیب، بازبینی های صعودی 

شدیدی را در نقاط داده ی قبلی ایجاد کرد.
از آنجا که اقتصــاد داخلی ایالات متحده همچنان با 
استحکام خود، شگفتی خلق می کند، سرمایه گذارانی که 
امیدوار به کاهش ســریع تر و سریع تر نرخ بهره از سوی 
فدرال رزرو آمریکا هستند، امید به کاهش نرخ داشته اند.

یورو/دلار )EUR/USD( در اوایل روز جمعه به 1.۰۹۰۰ 
صعود کرد، البته پس از نشر گزارش NFP، دوباره به سمت 
پایین، هدایت شد.همچنین در چشم انداز داده ها، حقوق 
و دستمزدهای غیرکشاورزی ایالات متحده در ژانویه به 
353 هــزار در ژانویه، افزایش یافت که فراتر از 18۰ هزار 
نفر پیش بینی شده بود. رقم NFP دسامبر نیز شاهد یک 

تجدید نظر صعودی شدید از 216K به 333K بود.
افزون بــر آن، میانگین درآمد ســاعتی ســالانه ی 
ایــالات متحده نیــز در مقابل پیش بینــی 4.1درصد و 
 4.4درصــد دوره ی قبــل، در ماه ژانویــه افزایش یافت 

و به 4.5درصد رسید.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/11/16
شماره : 1582

شرکت آمریکایی ویو آیرو اسپیس WaveAerospace از 
سریع ترین پهپاد توربین جت کوادکوپتر دنیا با نام هانترس 
II رونمایی کرد. این پهپاد می تواند به حداکثر سرعت محدود 

شده 483 کیلومتر در ساعت دست یابد.
ویو آیرو اسپیس با معرفی هانترس II سریع ترین مولتی 

روتور UAS دنیا را معرفی کرده است.
 این وســیله هوایی که به کلاس جدیدی از هواپیماها 
تعلــق دارد در واقع یک پهپــاد کوادکوپتر مجهز به یک 

توربین جت اســت که می تواند آن را به سرعت های دیوانه 
کننده ای برســاند. هانترس II توربوجت وســیله ای بزرگ 
اســت و اندازه مورب آن از یک روتور به روتور دیگر به 4 
متر می رسد. وزن پهپاد موردبحث بسته به میزان سوخت 
جت حمل شده به حدود 5۰ کیلوگرم می رسد و حداکثر 
وزن تیک آف آن نیز 165 کیلوگرم اعلام شده است. به این 
ترتیب هانترس II وسیله ای کاربردی برای حمل محموله های 

مختلف خواهد بود.
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عاطفــه دهقانی | بعد از معرفــی Bj40 برای 
عرضه در کشورمان، دیار خودرو از یک شاسی بلند 
بزرگ  تر به نام Bj60 رونمایی کرده است. این محصول، پیشرانه 

قدرتمند با گشتاور 46۰ نیوتن متر خواهد داشت.
طی سال های اخیر، رانندگی در طبیعت و ماجراجویی آفرود، 
بیش از گذشــته مورد توجه مردم ایران قرار گرفته است. این 
سرگرمی هیجان انگیز، به خودروهای قدرتمند و تجهیزشده 
نیاز دارد که البته در کشــور ما، کمیاب هستند. احتمالا به 
 KMC T8 همین دلیل، مدل های چینی دو دیفرانسیل مثل جک

یا دایون برای بازار ایران عرضه می شوند.
خودروسازی بیجینگ )Beijing Automotive Group( با نام 
اختصاری بایک )BAIC(، یکی از بزرگ ترین خودروسازان چین 
اســت و رتبه ی 2۰ جهان از نظر تیراژ تولید را در اختیار دارد. 
این مجموعه در ســال 1۹85 با سرمایه گذاری مرسدس بنز و 
هیوندای تاسیس شد. برندهای فوتون و BAW زیرمجموعه ی بایک 
محسوب می شوند درحالی که بزرگ ترین خط مونتاژ مرسدس 
بنز در چین هم، متعلق به بایک است. هیوندای و مرسدس بنز، 

همچنان مالکان اصلی بایک باقی مانده اند.
دیار خودرو )ســازه های خودروی دیــار( بیش از یک دهه 
ســابقه ی نمایندگی محصولات بایک چین در کشورمان دارد. 
هاچبک اقتصادی سابرینا و پیکاپ وینگل، توسط دیار خودرو 
بــه بازار ایران معرفی شــدند. حالا ظاهرا این شــرکت تلاش 
می کند با همکاری بایک )BAIC(، محصولی بســیار متفاوت از 
دیگر خودروهای مونتاژ داخل را برای فروش عمومی عرضه کند.

خودروهــای BJ40 و BJ60 و BJ80 شاســی بلندهای دو 
دیفرانسیل بایک چین هستند. این خودروها به شکلی ناخوشایند، 
الهام گرفته از جیپ رانگلر، جیپ واگونیر و مرســدس G کلاس 
محسوب می شوند. برخلاف رسم معمول در نام گذاری خودروها 
توسط برندهای دنیا و چین، Bj60 از Bj80 ابعاد بزرگ تری دارد.

بایک Bj60 در ســال 2۰22 معرفــی و یکی از جدیدترین 
محصولات شرکت سازنده شد. این مدل از معدود شاسی بلندهای 
چینی محسوب می شود که پیشرانه دیزل هم در کنار نسخه ی 

بنزینی عرضه می کند.
 اگر مونتاژ یا واردات Bj60 با تعداد بالا انجام شــود، انحصار 
موجــود برای چری تیگو 8 را پایــان خواهد داد. ضمن اینکه، 
هماهنگ سازی مدل گازوئیل سوز با سوخت ایرانی، امتیاز مثبت 

برای دیار خودرو فراهم خواهد کرد.
پیش تر اشاره شــد که بزرگ ترین خودروی بایک،  چراغ و 
جلوپنجره ی مشــابه جیپ واگونیر دارد. این شــرایط با حالت 
ســاده و کم هیجان، احتمالا جذابیــت چندانی برای مخاطب 

ایرانی نخواهد داشت.
بایک Bj60 به شکل جعبه ای ساخته شده و در نمای روبرو، 
زوایــای ۹۰ درجه دارد. ســه ردیف LED با فرم U، بخشــی از 
روشــنایی روز )Daylight(  هستند و همراه LED 2 دیگر داخل 
کاسه چراغ، عمل می کنند. حجم بدنه برای سپر و کاپوت جلو، 
هیجان خاصی ندارد؛ ضمن اینکه بخش بزرگی از سپر و جایگاه 

نصب مه شکن ها، پلاستیکی است.
برای مخاطب ایرانی، نمای جانبی بایک Bj60 به شدت یادآور 
تویوتا پرادو خواهد بود. پیرامون چرخ ها، گلگیرهای حجیم دیده 
می شوند و ادوات پلاستیکی ناخوشایند معمول در خودروهای 
چینی، استفاده نشده اند. درهای ساده، خطوط صاف با کمترین 
انحنا و رینگ های 18 اینچ، حس یک خودروی سنگین و قوی 

را برای بایک Bj60 فراهم می کنند.
از نمای پشــت، خودروی چینی کاملا شبیه پرادو ساخته 
شده و حتی مهم ترین نکته ی منفی آن را تکرار کرده است. چرخ 
زاپاس، روی درپوش صندوق و بازگشــایی این قسمت از کنار، 
برخلاف شاسی بلندهای مشهور دنیا که لولای روی سقف دارند، 
عمل می کند. جالب تری اینکه پرادو جدید از سال 2۰24، این 

مورد را برطرف کرده و زاپاس را داخل صندوق، جای داده است. 
بایک Bj60 حتی در فرم دهی چراغ عقب هم، ساده عمل می کند. 
از نکات مثبت این خودرو، می توان به حذف ادوات پلاستیکی 

سیاه برای سپر عقب و جایگاه مناسب پلاک اشاره کرد.
در مجموع می تــوان از بایک Bj60 به عنوان یک خودروی 
چینی، رضایت داشــت. این محصــول با طول 5.۰2۰ و عرض  
1.۹55 و ارتفاع 1.۹25  میلی  متر، همراه فاصله محوری 2.8۰۰  

میلی  متر، کاملا مشابه تویوتا پرادو عرضه می شود.
چیدمــان ادوات داخلی بایک Bj60 از نمایشــگر لمســی 
بزرگ ایستاده روی بدنه، مستقل از پنل دیجیتال پشت فرمان 
تشکیل شده است. به این شکل، حالت ساده و عامه پسند، فاقد 
بزک کاری های معمــول در خودروهای مدرن چینی دارد. این 
ترکیب، تویوتا پرداو 2۰24 )لندکروزر 25۰( را یادآوری می کند. . 
بایک Bj60 از معدود خودروهای چینی است که روشنایی ملایم 

داخل کابین با 25۰ رنگ دارد.
مانیتور لمسی 8/12 اینچ، بزرگ و کاربردی است. پشت فرمان 
هم پنل دیجیتال رنگی 25/1۰ اینچ دیده می شود. خروجی های 
هوا، کوچک و ظرفیت هستند و همگی حالت مستطیلی دارند. 
کلید استارت /استاپ پیشرانه دقیقا وسط داشبورد است و طراح 
بایک Bj60، تاکید بر حداقل استفاده از دکمه ها داشته. حالت 
رانندگی، تنظیم گرم کن داخل صندلی، ترمز پارک )ترمز دستی 
دکمه ای(، عملکرد سیســتم دو دیفرانسیل )2H و 4H و 4L( از 

کنسول میانی و کلید گردان انجام می شود.
 بایک Bj60 با صندلی های چرم و راحت، برای 5 سرنشین 
بلند قد ایده ال اســت. حتی داخل تودری ها، مواد نرم و مبله، 
با کیفیت قابل قبول دیده می شــوند. صندوق عقب در حالت 
عادی، ۹6۹ لیتر فضای حمل بار دارد که قطعا برای ســفرهای 
بین شهری، بســیار مناسب خواهد بود. خواباندن صندلی های 

ردیف دوم، 164۰ لیتر فراهم خواهد کرد

بایک BJ60 گران ترین شاسی بلند دو دیفرانسیل ایران

همه برنامه های 
ایران برای فضا

پرتاب و تزریق موفق 
ماهواره ها در بخش های 
مختلف مداری زمین 
جزیی از برنامه 10 ساله 
فضایی کشور به شمار 
می روند که چشم انداز 
جدیدی در دستیابی 
متخصصان کشور با 
 هدف های مشخص
 ترسیم می کند.

  اینفوگرافیک

شرکت سالین از فورد موستانگ ارتقا یافته خود با نام 3۰2 یلو لیبل و ۷45 اسب 
بخار قدرت رونمایی کرد.معرفی نســل جدید فورد موستانگ S650 فرصتی برای 
تیونرها فراهم کرده تا بتوانند قطعات اسپرت، وسایل جانبی و پکیج های تیونینگ 
متنوعی را برای این خودروی عضلانی تولید کنند. یکی از شاخص ترین تیونرهای 
محصولات فورد با نام سالین شناخته می شود که با تولید مدل SA-4۰ اسپیدستر 
بر پایه نســل S550 موستانگ وداعی باشکوه با آن خودرو داشت. سالین تنها 1۰ 

دســتگاه از اسپیدستر را تولید کرد اما اندکی بعد اعلام نمود کار روی نسل جدید 
موستانگ را نیز شروع کرده است.

اولین مدل تیون شــده از نســل جدید موستانگ با نام سالین 3۰2 وایت لیبل 
2۰24 معرفی شد و حالا نوبت به عضو دیگر این خانواده با نام 3۰2 یلو لیبل رسیده 
است. درحالی که پکیج وایت لیبل بیشتر روی استایل ظاهری و افزایش اندک قدرت 
پیشرانه تمرکز دارد اما مدل 3۰2 یلو لیبل پرفورمنس قابل توجهی را ارائه می کند. 

سالین 302 یلو 
لیبل 2024 با 
قدرت 745 اسب 
بخار معرفی شد

پس از تایید قوانین هوش مصنوعی توســط 
کشــورهای عضو اتحادیه اروپــا، این اتحادیه به 
وضع قوانین شاخص هوش مصنوعی نزدیکتر شد.

 بــه نقل از رویترز، اروپا روز جمعه پس از آن 
که کشــورهای عضو این اتحادیه توافق سیاسی 
منعقد شده در دسامبر)آذر-دی( را تأیید کردند 
یک گام به تصویب قوانین حاکم بر اســتفاده از 
هــوش مصنوعی و مدل های آن مانند چت جی 
پی تی نزدیک تر شد.این قوانین که 3 سال پیش 
توسط کمیسیون اروپا پیشــنهاد شد، با هدف 
تعیین اســتاندارد جهانی برای فنــاوری مورد 
استفاده در بخش وسیعی از صنایع از بانکداری 
و خرده فروشی گرفته تا بخش خودرو و خطوط 
هوایی است. آنها همچنین پارامترهایی را برای 
اســتفاده از هوش مصنوعی برای اهداف نظامی، 
جنایــی و امنیتی تعیین می کنند.تیری برتون، 
رئیس صنعــت اتحادیه اروپا  در بیانیه ای گفت: 
»امروز کشــورهای عضو توافق سیاســی که در 
ماه دسامبر به دست آمد را تأیید کردند و تعادل 
کاملــی را که مذاکره کنندگان بیــن نوآوری و 
ایمنی مطرح کردند، به رســمیت شــناختند«.

نگرانی اصلی کارشناســان این است که هوش 
مصنوعی مولد، دیپ فیک ها را تقویت کرده است. 
) ویدئوهای واقعی و در عین حال ساخته شــده 
توسط الگوریتم های هوش مصنوعی آموزش دیده 

بر روی فیلم های آنلاین فراوان موجود(

اروپا یک گام به تصویب 
قوانین هوش مصنوعی 
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